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Številka 7iz Moravške doline 
NOVICE 

V TEJ ŠTEVILKI LAHKO PREBERETE:
•  župan ovadil ministra Podobnika
• Termitova mivka povzroča raka?
• pogovor z ravnateljico OŠ Jurija Vege 
• 29. kmečki praznik v Moravčah



Obvestila

Društvo krajanov 
Limbarska gora 

VABI

na 2. koncert domače glasbe

SLOVO POLETJU 
Z GLASBO

na Limbarski gori
ki bo 9. septembra 2007 

ob 15. uri
Nastopajo:

Ansambel Korenine, 
Družina Ferme,
Moravški trio, 
Grajski oktet

mladi glasbeni talenti

 Kot zanimivost smo za ogled pripravili 
maketo apnen’ce, vse o tem, kako 

in zakaj so jo delali in kako so kuhali 
apno, pa vam bo na zanimiv način 

predstavila Johanca.
Prireditev bo pod šotorom, 

ob vsakem vremenu.

Vstopnice bodo v prodaji eno uro 
pred koncertom.

Pridite!  Prijetno in zabavno bo!

OBČINA MORAVČE

vabi
v soboto, 22. septembra 2007 ob 19. uri 

na zabavni večer, oziroma odkrivanje novih 
glasbenih talentov.

V programu bodo sodelovali:
- Najlepši cvet, 

- Eva Černe, 
- otroška folklorna skupina, 

- in še…
Potrebno je samo malo korajže in glasbeni 

talent. Prijave sprejemamo 
na naslovu Občine Moravče, 

Trg svobode 4 in na spletni strani, 
kjer se nahaja tudi obrazec. 

Vstopnice bodo 2 evra. 
Kupili jih boste lahko eno uro pred predstavo in 

v baru Travnar deset dni prej.

Potrudili se bomo, da se boste zabavali.

Moto klub ROKOVNJAČI
pripravlja 4. moto piknik

v petek 7. septembra popoldan
ob Kroharjevem bajerju v 

Trnjavi.

Vabljeni člani in prijatelji

OBVESTILO: 

VPIS V CICIBANOVE URICE

Spoštovani starši!

V času od 10.9. do 14.10.2007, Vabimo starše k vpisu otrok 
v CICIBANOVE URICE. Vpis bo med 12. in 16. uro v prostorih 
vrtca. Vpišejo se lahko otroci od 3. leta starosti dalje. 

Vabljeni!

ZAČETEK POUKA BO 3. SEPTEMBRA
Vse šolarje in njihove starše obveščamo, da bo začetek po-
uka v ponedeljek, 3. septembra 2007 in sicer po naslednjem 
razporedu: 
• učenci prvega razreda ob 13. uri na galeriji – nad telovad-

nico, 
• učenci od 2. do 9. razreda ob 7.55 uri. Učence prosimo, 

naj v šolo prinesejo copate in potrebščine za prvi šolski 
dan po urniku, ki bo objavljen na vratih šole in spletnih 
straneh šole (www.osmoravce.si) od četrtka, 30. 8. 
2007. 

Vodstvo šole www.moravce.si
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Novice iz Moravške doline avgust 2007, Letnik VIII, Številka 7.
Novice iz Moravške doline je informativno glasilo občine Moravče, ki je tudi izdajateljica. Izhaja predvidoma desetkrat letno in ga prejemajo vsa 
gospodinjstva v občini brezplačno. Sedež in naslov uredništva: Občina Moravče, Trg svobode 4, 1251 Moravče, tel 7231229.
Izdajateljski svet: Martin Rebolj (predsednik), Franc Kmetič, Roman Cerar, Stanislav Ravnikar, Roman Novak, Janez Vidic. 
Odgovorni urednik: Matjaž Kočar. E-poštni naslov moravske.novice@moravce.si. Namestnica odgovornega urednika: Vojka Rebolj.
Uredniški odbor: Marko Kladnik, Edo Veselko,Tanja Ravnikar, Maja Hren, Janez Virk, Vojka Rebolj, Nevenka Marolt, Jana Konček Cigula, Nada 
Mlinarič, Matjaž Kočar. Novice iz Moravške doline so vpisane v razvid medijev pri Ministrstvu za kulturo RS pod zaporedno številko 374. Priprava 
za tisk: Studio L.A. Andrej Lombar s.p.. Tisk: Tiskarna Januš. Naklada 1550 izvodov.

Beseda urednika

Spoštovani in spoštovane.
V teh pozno poletnih dneh lahko človek razmišlja o smislu 

ali nesmislu lastnega početja, a bolj kot to vprašanje se na ob-
zorju rišejo »vroči jesenski » dnevi, ki bodo tudi v naši občini 
pomenili čas za razpravo oziroma čas za odločanje. Pri tem ne 
mislim, zgolj na odločanje o novem predsedniku države, kar bo 
nedvomno zanimiv dogodek, ampak tudi o izidu referenduma 
v občini Moravče.

Iz neformalnih virov smo izvedeli, da bo  občinski svet na 
svoji septembrski  seji odločal o morebitni uvedbi  referenduma 
o odlaganju industrijskih odpadkov na območju občine Mo-
ravče. Če bo do tega prišlo, se bo pred nas volivce postavila 
osnovna teza o tem, kaj v našem življenjskem okolju v bodoče 
želimo. Ali smo za to, da ohranimo naš življenjski prostor kar 
se da nedotaknjen, ali pa omogočimo zgolj nekaterim možnost 
dobrega zaslužka.

Žal pa to vprašanje, ki je samo na prvi pogled enostavno 
(vsi si želimo zdravega in mirnega okolja v naši dolini), pred 
nas prinaša še druge dileme in vprašanja ekonomske eksisten-
ce in splošne materialne blaginje. V preteklosti se je namreč 
izkazalo, da je relativno enostavno priti do dovoljenja za od-
laganja industrijskih odpadkov tudi v neposredni bližini zajetij 
pitne vode. Vse kar ste potrebovali, je bila zgolj »receptura« 
za navidezni izdelek- zemljino in pa vloga na pristojno agen-
cijo. Na osnovi tega vam je Ministrstvo za okolje in prostor 
velikodušno izdalo dovoljenje in že ste lahko odlagali   vse 
vrste   industrijskih odpadkov. Nadzora, kaj v resnici počnejo, 
ni bilo več, kajti vsi inšpektorji, ki so prihajali v podjetje, so se 
zadovoljili zgolj s pogledom na dovoljenje. Če je v odpadkih 
bilo na primer 100 krat preveč  toksičnih mineralih olj, ali na 
primer enormni presežek policikličnih oglikovodikov, da o 
organskem ogljiku niti ne govorim, to za nikogar ni pomenilo 
resnega problema.

Pa nikar ne recite, da gre v navedenem primeru za uredni-
kov (moj) cinizem in nepotrebno govoričenje kar tja v en dan. 
Vse napisano je tudi dokumentirano v analiznem poročilu 
Zavoda za zdravstveno varstvo Maribor. Omenjeni zavod je 
namreč v letošnjem letu ponovno jemal vzorce »zemljine« na 
območju opuščenih peskokopov. Te analize so samo potrdile 
ugotovitve občinske komisije, ki se že dalj časa ukvarja s to 
problematiko.

Kaj torej nastala situacija pomeni v Moravčah. Zakaj re-
ferendum? Kakšno bo referendumsko vprašanje?

Kolikor nam je znano, bomo na referendumu vprašani,  
ali odobravamo izgradnjo industrijskih deponij  i odlaganje  
odpadkov  občini? No kljub temu, da so referendumi in volitve 
tajne, vam bom zaupal kako bom glasoval sam. Sam bom ob-
krožil DA- da sem proti takšnim deponijam v občini.

Naslednja številka izide 28. september 2007. Vaše prispevke pričakujemo do 18. septembra 2007.

Ker sem že omenjal   cinizem in ironijo, jo bom  uporabil 
v naslednjih stavkih. 

Kaj pa lahko pridobimo s takšnimi deponijami? Če pov-
prašate tiste, ki že pošteno služijo na račun onesnaževanja 
Moravč, vam bodo lahko zaupali, da mesečno prejemajo kar 
lepe denarce. In zakaj ne bi bili med njimi tudi vi? Če imate 
hektar ali dva zemljišča, že skoraj izpolnjujete pogoje za 
ustanovitev  in postavitev industrijske deponije. Dovoljenje 
na ARSO boste dobili zlahka. Nihče vas ne bo kontroliral kaj 
odlagate in posel se bo začel. Tudi poslovnega partnerja ne 
bo težko najti kajti industrija se utaplja  v odpadkih in le redki 
so ta osnovni problem uspešno rešili. V nekaterih industrijah 
predstavlja reševanje problema odpadkov namreč kar 20% 
vseh obratovalnih stroškov podjetja. Na voljo boste imeli od-
padke farmacevtske industrije, kemične industrije, industrije 
papirja, galvane itd… Bolj toksične strupene snovi boste od-
lagali, večje zaslužke si lahko obetate. Seveda boste morali 
javno govoriti, da pridelujete »zemljino« ki bo izboljšala pogoje 
za kmetovanje v občini.  Mogoče boste prejeli za ta vaš »iz-
delek« še kakšno nagrado. Če se boste pohvalili, da imate, za 
vse kar počnete, še kak ISO ali OHASAS standard, vam bodo 
še toliko bolj ploskali.

Kaj želim povedati s temi  besedami in stavki?!  Ne gre za 
parodijo znane zgodbe. Gre za resen problem sistema. Zato 
občinska politika in oblast postavlja pred občanke in občane, 
ki imamo volilno pravico, osnovno vprašanje o nadaljnji usodi 
okolja naše občine.

Če so pri preprečevanju onesnaževanja in potencialnega 
zastrupljanja naše občine zatajile državne institucije, ki imajo 
največ vzvodov, da bi tako početje preprečile, bo v vlogo bra-
nitelja zakonitosti moral vstopiti župan.

Prve poteze kažejo, da se je te naloge kljub številnim po-
mislekom tudi uspešno lotil. Zato ga lahko le podpremo v 
njegovih prizadevanjih in naporih.

Če bo našemu županu g. Rebolju uspelo ohraniti in ob-
varovati občino pred razprodajo in popolnim ekološkim unič-
enjem doline, katerih posledice bodo čutili predvsem rodovi, ki 
prihajajo, potem bo to dejanje  zapisano v zgodovino našega 
kraja, kot eno najpomembnejših dejan v času županovanja g. 
Rebolja. 

Za uspešno reševanje nastale situacije bo po vsej verjetnosti 
potrebno obiskati samega ministra Podobnika in se z njim tudi 
osebno soočiti. Mogoče bo bolje razumel težave  naše občine, 
če bo vse to slišal iz ust našega župana.

Urednik
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Županova stran

Spoštovane občanke in občani!

Vedno znova ugotavljamo, kako čas hitro beži. Zato 
me toliko bolj veseli, da je občina v teh vročih do-
pustniških mesecih delovala dobro z izvajanjem 
programa investicij in del, sprejetega spomladi na 
Občinskem svetu. 

Do sedaj smo asfaltirali 5,3 km cest. V naslednjih 
mesecih bomo dokončali še preostali cestni pro-
gram v celoti. Seveda, če bodo soglasja lastnikov 
zemljišč, kajti na posameznih odsekih žal prihaja 
do zapletov. Verjamem, da je tudi malo nejevolje, ker 
nekateri odseki cest še niso asfaltirani, kljub temu, 
da so gradbena dela že zdavnaj končana. To so odse-
ki, ki jih je občina uspela uvrstiti v državni program 
sofinanciranja podeželskih cest in zanje vsako leto 
potrebujemo potrditev pristojnih ministrstev za iz-
vedbo del. V tem mesecu smo dobili soglasja, tako 
da bomo v naslednjih tednih cesto Dolina - Zgornja 
gora in cesto Kovačija tudi asfaltirali. 
Rekonstrukcija državne ceste skozi Moravče je tudi 
v teku, kjer pa raznih zapletov nikakor ne zmanjka. 
Potrebno je povedati, da je krivica v večji meri na  
pogodbenih izvajalcih DDC-ja, ki niso pravočasno 
izpeljali vseh predhodno potrebnih pripravljalnih 
del, kot so odkupi zemljišč in drugo. V  teh dneh 
sem podpisal pogodbo z DDC-jem za izvedbo del 
druge, prve in pete faze rekonstrukcije ceste skozi 
Moravče, kar pomni, da bo v maju 2008 cesta od 
gostilne Nad Logom do bencinske črpalke v celoti 
končana. Občina pokriva 33% celotne investicije 
in vsa dodatna dela pri obnavljanju komunalne 
infrastrukture.

Na vodovodnem področju je končan krajši odsek v 
Prikrnici. V teh dneh se izvajajo dela na štirih vodo-
vodnih odsekih, vodovod Sv. Mohor, vodovod Kopač 
Srečo – Češnjice, zamenjava glavnega vodovoda od 
Trzna do Lavrača v dolžini 450 m in povezava vodo-
hrama Podbrdo v vodovodni sistem naselja na cesti 
Heroja Vasje, ki bo tam živečim občanom zagotovi-
lo normalno oskrbo z vodo. Ker vodovodi v veliki 
meri potekajo po zasebnih kmetijskih zemljiščih, 
je prekopavanje v tem letnem času praktično one-
mogočeno. Zato se bo gradnja vodovodnega sistema 
pospešila v jesenskem času. Prav tako pričakujemo 
v začetku septembra vsa potrebna soglasja za pri-
četek del na vodni vrtini med Moravčami in Sotesko, 
s katero si bo občina zagotovila dodatne količine 
vode, kar ji bo omogočilo, da bo v naslednjih letih 
vzpostavila delovanje javnega vodovodnega siste-
ma na območju celotne občine. 

Ker je država v zadnji polovici leta dvakrat spre-
minjala pogoje za koriščenje okoljskih taks, name-
njenih gradnji kanalizacije, je na tem področju za-
muda očitna. Zaradi tega se bo gradnja kanalizacije 

v Zalogu pri Moravčah nadaljevala v oktobru.

Zadnje čase večkrat dobivam vprašanja, kaj je s 
trgovino Tuš. Ali se bo gradila? Bo. Zamuda je na-
stala zaradi pridobivanja soglasij. Pričetek gradnje 
se pričakuje v mesecu oktobru.

Sprašujete tudi, ali se kaj premika na področju grad-
nje doma starejših. Razumem vašo željo po domu. 
Zato je občina storila vse potrebne korake in takoj, 
ko je Ministrstvo za delo in družino objavilo razpis, 
se je podjetje Comett domovi, katerega je občina 
izbrala za investitorja in upravljavca,  prijavilo za  
pridobitev koncesije za izvajanje domske oskrbe.

V teh dneh se končujejo gradbena dela v OŠ Jurija 
Vege, s čimer bomo zagotovili primerne prostore za 
dodatni oddelek otroškega varstva, kar bo zmanj-
šalo število čakajočih otrok za sprejem v vrtec. Pri 
OŠ je v teku prva faza prometne ureditve, s katero 
bomo uredili avtobusno postajališče za šolske avto-
buse in kombije, nadstrešek za čakajoče otroke in 
povezovalne poti do šole ter potrebna parkirišča 
za starše, ki vozijo otroke v vrtec.

Še bi se dalo pisati, a dajem prostor še drugim pis-
cem. Če vam je ostalo še kaj dopusta, vam želim, 
da ga preživite čim bolj lepo. Osnovnošolcem in 
dijakom želim uspešen začetek šolskega leta in 
varnost na cesti. Posebno pozornost pa bomo v teh 
dneh posvetili našim prvošolčkom. Srečno!

Martin Rebolj, župan
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Roman 
Cerar 

Podžupan občine Moravče
Smo že v drugi polovici leta in 
kar nekaj dela, ki smo si ga v 
okviru koalicije zastavili, je že 
opravljenega. Za dobro delo 
koalicije v naši občini je v prvi 
vrsti pomembno, da bomo 
uresničili svoje volilne obljube 
in program, ki smo ga predsta-
vili pred volitvami v okviru OO SDS in z njim dobili vašo podporo 
na volitvah. Program, ki ga je zastopal OO SDS Moravče, uspeš-
no izvršujemo in ga udejanjamo na vseh področjih. Sami lahko 
opazite kako hitro gradimo in moderniziramo komunalno infra-
strukturo. Tu so nove asfaltne ceste in vodovodi. Prav tako smo 
oddali vlogo na pristojno ministrstvo za pridobitev koncesije za 
izgradnjo doma starejših občanov. V mesecu septembru priča-
kujemo pozitivni odgovor. Zaradi velikih potreb staršev s pred-
šolskimi otroki, bomo ustanovili in odprli še dodatni oddelek v 
vrtcu in s tem omogočili številnim družinam ustrezno varstvo 
njihovih malčkov. Z gospo ravnateljico smo proučili možnosti za 
bolj transparentno in racionalno delo v vrtcu.
Opažamo prve korektivne ukrepe, ki gredo v pravo smer.
S ponosom lahko povemo, da prejemamo številne pohvale in 
čestitke občanov saj pravijo, da tako intenzivnega razvoja ob-
čine še niso doživeli. V šali me povprašajo ali bodo v kratkem 
res občinske volitve, saj dela potekajo v tako intenzivnem tem-
pu, kot da bi temu bilo tako. Z veseljem jim povem, da bo sedaj 
vsako leto tako. Volitve pa bodo šele čez tri leta in to v nobenem 
primeru ne vpliva na naše tekoče delo. Z zadovoljstvom se kot 
podžupan udeležujem otvoritev novo asfaltiranih cest. To so v 
glavnem odseki za katere sem se že pred leti trudil, da bi jih 
asfaltirali, pa sem bil žal v svojih prizadevanjih osamljen. Z vašo 
podporo spoštovani občani, ki ste jo izrazil na zadnjih volitvah, 

Kaj meni podžupan

pa ste prav vi omogočili tak razvoj. Naš program, vaši glasovi 
in rezultati tega skupnega sodelovanja se kažejo v vsakdanjem 
življenju. Prepričan sem, da tudi sami z veseljem spremljate za-
dovoljne obraze občanov, vaščanov, sosedov, vaših sorodnikov 
in prijateljev, ki se sedaj lahko vozijo po novih asfaltiranih cestah. 
Tudi voda iz vodovodnega omrežja ima normalen pritisk in še bi 
lahko našteval.
Pri vsem tem pa je najpomembnejše okolje v katerem živimo. Vsi 
si želimo mirno in neokrnjeno naravo, čist zrak, kvalitetno vodo 
in še kaj. Vse to smo do pred kratkim imeli. Že kar nekaj časa, 
kot sami dobro veste, pa nekateri intenzivno dovažajo industrij-
ski odpadki v opuščene peskokope. Tako kemijske analize, ki so 
bile opravljene v pristojnem laboratoriju, kot tudi sama priprava 
in vnos teh snovi v prostor je neustrezna. To je ugotovitev refe-
renčnega laboratorija iz Maribora, ki je opravil celotno analizo. 
Občina je večkrat pisno zahtevala, naj podjetje, ki odlaga te od-
padne snovi, posreduje podatke o vrsti in količini posameznih 
substanc. Žal pa smo vedno naleteli na molk podjetja.
Vse bolj se kaže naš utemeljen sum, da vodilnim v podjetju Ter-
mit ni kaj dosti mar za prizadevanja občine v skrbi za zdravje in 
dobro počutje občanov in občank. Ne da se več skriti dejstva, da 
te vodilne zanima samo kapital, lastni profit in ne preseneča več, 
da se tako ignorantsko obnašajo do lokalnih oblasti.
Očitno so ocenili, da je prepletenost nekaterih zaposlenih v pod-
jetju z veljaki in člani političnih strank na lokalnem nivoju zado-
stna podlaga za njihovo početje. Nekateri občinski svetniki sami 
priznavajo, da so izpostavljeni takim pritiskom vodilnih struktur 
podjetja. 
Oktobra bodo predsedniške volitve in tako tudi idealna prilož-
nost za izvedbo referenduma na katerem bo občina Moravče 
vas volivke in volivci vprašala, ali se strinjate, da Občina zaščiti 
naravno okolje, vire pitne vode in ohrani zdravo okolje in zato 
prepove odlaganje industrijskih odpadkov, umetno pripravlje-
nih zemljin in drugih snovi na svojem območju. Župan in koa-
licijska partnerja SD in LDS so že izrazili podporo, da Občinski 
svet sprejme sklep o izvedbi referenduma. Prepričan sem, da se 
boste volivci pravilno odločili in upam podprli moja in naša priza-
devanja za ohranitev čistega okolja in največjega naravnega bo-
gastva prihodnosti, to pa je nesporno zdrava, čista pitna voda.

Pogled na koledar nam razodeva, da 
se poletje spet bliža svojemu izteku, 
počitnice pa so vsaki dan bliže na poti 
k šolskemu pragu. Ob pogledu na 
letošnji občinski koledar pa se zdi, da 
v Moravški dolini sploh ni pomladi in 
poletja niti zime, saj so vse fotografije 
posnete v času, ko je bilo drevje že brez listja in se je 
lepa pokrajina zavila v dolgočasne jesenske meglice, 
medtem ko silažne bale razodevajo, da bo dovolj zaloge 
za zimo. Pomembno je, da so na občinskem koledarju 
različne vasi občine, le da ta koledar prikazuje tudi 
vasi brez hiš, prednost pa imajo naselja, kjer domujejo 
najzvestejši svetniki in volivci. Občinski koledar ima 
svojo vrednost le takrat, če ga občani z veseljem in 
ponosom obesijo na steno, sicer pa je škoda občinskega 
denarja. Vsekakor bi se tega projekta morali lotiti bolj 
profesionalno, posnetke pripravljati čez vse leto in si 
postaviti cilj, kaj pravzaprav želimo občanom s svojim 
občinskim koledarjem sporočiti. 

Podobno kot slike na koledarju so 
tudi naslovnice Novic iz Moravške 
doline brez pravega smisla in poante. 
Množica neprepoznavnih ljudi na 
neki prireditvi, ki bi se lahko odvijala 
kjerkoli v Sloveniji. Nekdo je dejal, da 
je sedanji časopis brez duše. Poleg 

tega je uredniški odbor sam sklenil, da zmanjša obseg 
člankov političnih strank na 625 znakov, medtem 
ko izdajateljski svet, ki so ga prav sedanje vladajoče 
stranke želele imeti, o tem sploh ni sklepal. Župan in 
podžupana imajo dovolj prostora, da lahko povedo 
vse, kar želijo, medtem ko bodo ostale stranke v 
bodoče lahko napisale zgolj pozdrave in čestitke. Če 
k temu dodamo še popolno izrabljanje televizijskih 
poročil v propagandne namene vladajočih političnih 
veljakov, pa vidimo, da je moravški medijski prostor 
namenjen vladajočim in ne vsem občanom.

OO N.Si Moravče

www.moravce. si
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V OOSD Moravče z zadovolj-
stvom ugotavljamo, da so dela 
na izvajanju infrastrukturnega 
programa v naši občini poteka-
la tudi v dopustniških mesecih, 
tako lahko pričakujemo, da bodo 
investicije v celoti realizirane. 
Prav tako je pomembno, da občina uspeva del 
investicij finančno pokrivati tudi s sredstvi drža-
ve, ki jih ta namenja za podeželje. 

Pred nami so predsedniške volitve. Stranka pod-
pira dr. Danila Türka, uveljavljenega dolgoletnega 
diplomata, ki si je izkušnje nabiral tudi na visokih 

V občini Moravče ne bomo dopustili 
odlaganja industrijskih odpadkov, ki 
povzročajo nevarnost za onesnaženje 
zajetij pitnih virov voda.
To je bila naša predvolilna obljuba in 
del našega programa, saj so že v tistem 
času analize pokazale, da je dovažanje 
industrijskih odpadkov v opuščene peskokope spo-
rno. Tudi laboratorijske analiza, ki je bila opravljena 
kasneje, je to v celoti potrdila. Dejstvo je, da se ves ta 
čas v opuščene peskokope dovažajo industrijski od-
padki in se vnašajo v prostor, kjer ima v neposredni 
bližini občina Moravče glavno črpališče pitne vode. V 
OO SDS Moravče smo se vedno zavzemali, da se na 
območje občine Moravče nikoli ne bi dovažali in skla-
diščili odpadki, saj je naša dolina naš bivalni prostor 
v katerem živimo in ga želimo ohraniti neokrnjenega 
tudi v naprej.
Očitno pregovor, da je denar sveta vladar, drži tudi v 
tem primeru. Treba je jasno povedati, da se pri trgova-
nju z odpadki vrtijo veliki denarji in mastni zaslužki, saj 

so tovarne pripravljene na široko odpreti 
mošnjo.Tako se jih na najlažji in za njih 
najcenejši način znebijo. 
Ali imamo občani pravico odločati o tem, 
kaj se dogaja v našem okolju, v naši Ob-
čini? Seveda jo imamo. Pravico imamo o 
tem odločati in imamo tudi svoje demokra-

tično izvoljene organe oblasti kot so župan in občinski 
svetniki, ki nam pri tem morajo pomagati. V OO SDS 
Moravče smo se odločili predlagati županu, da na prvi 
seji Občinskega sveta uvrsti na dnevni red točko, v kateri 
predlagamo Občinskemu svetu, naj razpiše referendum 
o vprašanju dovažanja odpadkov v našo Občino. 
Prepričani smo, da si vsi želimo piti čisto vodo in živeti 
v okolju brez odpadkov. Prav tako smo prepričani, da 
bodo vse politične stranke zastopane v Občinskem 
svetu podprle razpis referenduma. Težko si pred-
stavljamo, da bi politične stranke zavrnile pobudo za 
referendum, saj je to najbolj demokratična odločitev 
volivk in volivcev. 

OO SDS Moravče

Bil je prijeten sončen dan 30.6.2007 
in v Ljubljani smo se delegati LDS iz 
vse Slovenije  zbrali na 10. kongresu 
stranke. Po opravljenih formalnostih, 
ki so običajne na kongresih strank sta 
nas kandidata za predsedniško mesto g. Švagan 
in ga. Katarina Kresal seznanila  s svojim progra-
mom v primeru izvolitve na predsedniško mesto.

Po krajši razpravi na predložene programe in po-
hvalna mišljenja o enem in drugem kandidatu so 
bile izvedene volitve.  

Prepričljivo z veliko večino glasov je zmagala ga. 
Kresalova. V svojem nagovoru je napovedala načr-
te za delo v prihodnje, ter poudarila velik pomen, 
ki ga ima LDS kot  edina resnično opozicijska 

funkcijah v OZN. Prepričani smo, da je to oseba, ki 
bo dostojno predstavljala Slovenjo v Evropi in sve-
tu. V notranji politiki pa bo znal delovati umirjeno in 
preprečevati nepotrebne konflikte. Vabimo vas, da 
oddate svojo podporo doktor Danilu Türku.

Odbor SD Moravče

stranka, ki ne bo podpisovala nikakrš-
nih sporazumov z vladnimi strankami 
in si v naprej onemogočila vlogo opo-
zicijske stranke, prav tako se ne bo za-
dovoljevala z oblastnimi drobtinami, 

ki padejo z gospodarjeve mize. 

Glavna naloga opozicije je opozarjanje na števil-
ne napake sedanje vlade, ter ponudba alternativ-
nih rešitev vladi oz volivcem, ter zmaga stranke 
na naslednjih parlamentarnih volitvah leta  2008. 
Kongres je sprejel tudi  zelo pomembno resoluci-
jo o spodbujanju politične participacije mladih v 
stranki, ter izven nje, kar bi vneslo novo svežino, 
inovativnost ter nov vzpon stranke.

OO LDS MORAVČE, Ravnikar Stane  
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DeSUS zadovoljna stopa v jesen

Poletje se počasi odmika, prihaja jesen hladna in bo-
gata.
Zadovoljni smo, da smo julija dostojno praznovali 65. 
letnico požiga vasi HRASTNIK in sežiga devetih vaš-
čanov. Ob številni udeležbi je posebej razveseljivo dej-
stvo, da se je proslave udeležilo veliko število mladih, 
ki se tako seznanjajo z našo krvavo zgodovino.
Naš predsednik G. Karel Erjavec je v govoru slikovito 
predstavil pomen NOV in žrtvovanih življenj za do-
movino. Nobenemu narodu ni svoboda podarjena…

Posebno smo zadovoljni, da naša prizadevanja za uki-
nitev obveznega članstva kmetov v KGZ Slovenije že 
kaže rezultate. DeSUS se že nekaj časa bori na vseh 
ravneh posebno v DZ, da se obvezno članstvo v KGZ 
ukine. Obvezno članstvo v tej zadrugi je sodobna obli-
ka »tlake«, katero morajo člani plačevati, ne da bi zato 
imeli  kakršno koli korist.

Že v septembru bo DZ obravnaval to tematiko. Mi se 
zavzemamo, da naj bo članstvo prostovoljno. Naše po-
slance pa čaka vroča jesen v DZ saj bodo morali vloži-
ti vse sile za obrambo že pridobljenih pravic socialne 
države, katere kapital turbo izvora nesramno napada.
Uspeli bomo v dobro vseh državljanov Slovenije!

OO DeSUS MORAVČE

Za SLS značilno sodelovanje intelektualcev in ljud-
skih množic ter posebna občutljivost za socialne pro-
bleme, delavcev in kmečkega stanu.Vrednote, ki so 
skozi vso zgodovino zaznamovale politično delovanje 
SLS, bi lahko najkrajše označili kot prizadevanja za 
dobrobit slovenstva. SLS razume slovenski nacionalni 
interes kot narodno, ozemeljsko, gospodarsko, kul-
turno, jezikovno in socialno ohranitev slovenstva in 
slovenske države, pri čemer je zdravo gospodarstvo 
ključ za obstanek in razvoj vseh ostalih dejavnosti. 
Negujemo tradicijo, poudarjamo izročilo. Generacije 
pred nami so svojo slovensko dušo, izkušnje, jezik in 
kulturo prenašale iz roda v rod, vse do današnjih dni. 
Prav tako se slovenska duša in izkušnje preko sto let 
prenašajo skozi generacije, ki so gradile Slovensko 
ljudsko stranko. Da bi se še  naprej ohranjale vse 
te vrednote, SLS vsako leto organizira srečanja na 
Taborih.

Spoštovani občanke in občani! OO SLS Moravče 
Vas vabi, da se nam pridružite na 16. TABOR, ki se 
letos organizira v Postojni 9. 9. 2007. Možen ogled 
Postojnske jame in Predjamskega gradu. Osrednja 
maša bo v koncertni dvorani Postojnske jame. 
Organiziran je prevoz z avtobusom. Prijave in infor-
macije na tel. št. 041 781 495, ali na E-mail naslov:
viap-vidic@volja.net. najkasneje do 3.9.2007.

PREDVOLILNO OGLAŠEVANJE V NOVICAH 
IZ MORAVŠKE DOLINE

V skladu z Odlokom o javnem glasilu občine Moravče (22. – 24. člen) in Zakonom o medijih se v času volilne 
kampanije za volitve predsednika republike določi pol časopisne strani (183 x 135 mm) za brezplačno objavo 
predvolilnega oglasa. 

Vsaki politični stranki predlagateljici ali neodvisnemu kandidatu je po Odloku omogočeno tudi dodatno ogla-
ševanje, ki se zaračuna po veljavnem ceniku za reklamno oglaševanje.

Že oblikovani oglasi morajo biti oddani do 17.9.2007 na sedež Občine Moravče v zaprti ovojnici s pripisom 
PREDVOLILNI OGLAS. Oglasi naj bodo v *.jpg ali *.tif formatu ločljivosti 240 dpi ali *.pdf formatu – pres ločljivosti. 
Lahko so na zgoščenki (CD-ju) ali poslani po elektronski pošti na naslov moravske.novice@moravce.si. 

Volilni oglasi bodo objavljeni v oktobrski redni izdaji glasila.

Kontaktna oseba za podrobnejša tehnična navodila je Andrej Lombar (041 710 211, andrej.lombar@siol.net).
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JAVNI SKLAD REPUBLIKE SLOVENIJE ZA 
REGIONALNI RAZVOJ, Škrabčev trg 9a, 1310 Ribnica

16. avgust 2007
Tel.:   01/8361-953, faks: 01/8361-956

št. 1/2007

UGODNA SREDSTVA REGIONALNEGA SKLADA 
ZA PODJETNIŠTVO, KMETIJSTVO IN OBČINE

Ribnica, 16. avgust 2007 – Javni sklad Republike Slovenije za 
regionalni razvoj in razvoj podeželja (v nadaljevanju: Regionalni 
sklad), Škrabčev trg 9a, 1310 Ribnica, objavlja 4 javne razpise za 
financiranje podjetniških in kmetijskih investicijskih projektov. 
Predmet razpisov je dodeljevanje ugodnih posojil projektom, ki se 
izvajajo na celotnem območju Republike Slovenije. Obrestna mera 
je odvisna od lokacije projekta in se giblje med Euribor + 0,25% in 
Euribor + 1%. Doba vračanja posojila z vključenim moratorijem 
je do 18 let in je odvisna od višine odobrenega posojila. 
Javni razpis za dodeljevanje sredstev, namenjenih za financira-
nje investicijskih projektov podjetniškega značaja je namenjen 
začetnim investicijskim projektom podjetniškega značaja. Sredstva 
se dodeljujejo začetnim projektom v osnovna opredmetena in 
neopredmetena sredstva pri vzpostavitvi novega obrata, širitvi 
obstoječega obrata, diverzifikaciji izdelkov obrata z novimi do-
datnimi izdelki in bistveni spremembi proizvodnega procesa v 
obstoječem obratu. Skupna višina razpisanih posojilnih sredstev 
je 6.680.000,00 EUR. Prvi rok za oddajo prijav je 11.9.2007, 
zadnji rok pa 10.12.2007, vendar bo v primeru predhodne pora-
be sredstev na spletnih straneh Regionalnega sklada objavljeno 
zaprtje javnega razpisa. 
Javni razpis za posojila v kmetijstvo - pridelava je namenjen za 
financiranje naložb v kmetijska gospodarstva za primarno kme-
tijsko proizvodnjo. Sredstva so namenjena za gradnjo, nakup ali 
posodabljanje kmetijskih gospodarstev z živinorejsko in rastlinsko 
proizvodnjo in urejanje pašnikov, kmetijskih zemljišč in dostopov. 
Skupna višina razpisanih posojilnih sredstev je 1.898.000,00 
EUR. Rok za oddajo prijav je 14.9.2007. 
Javni razpis za posojila v kmetijstvo - predelava, trženje in dopol-
nilne dejavnosti je namenjen za investicijske projekte na področju 
dopolnilnih dejavnosti, trženja in predelave kmetijskih pridelkov. 
Sredstva se dodeljujejo začetnim projektom v osnovna opredme-
tena in neopredmetena sredstva pri vzpostavitvi novega obrata, 
širitvi obstoječega obrata, diverzifikaciji izdelkov obrata z novimi 
dodatnimi izdelki in bistveni spremembi proizvodnega procesa v 
obstoječem obratu. Skupna višina razpisanih posojilnih sredstev 
je 1.022.000,00 EUR. Rok za oddajo prijav je 15.9.2007. 
Javni razpis za dodeljevanje sredstev, namenjenih za financi-
ranje projektov lokalne in regionalne javne infrastrukture je 
namenjen za investicijske projekte občin, in sicer na področju 
vodooskrbe, cestnega omrežja, podjetniške infrastrukture, okolja 
in prostora, komunalne infrastrukture, šolstva, zdravstva, so-
cialnega varstva, športa in kulture ter trajnostne rabe energije. 
Skupna višina razpisanih posojilnih sredstev je 6.259.000,00 
EUR. Rok za oddajo prijav je 3.9.2007. 
Vse vloge s programi z negativnim denarnim tokom, ekološko 
sporne investicije ter projekti brez realne možnosti za zavarovanje 
posojila, se kot neutemeljene zavrnejo.
Zainteresirani lahko dodatne informacije o razpisih dobijo na tel: 
01/8361-953 in tudi na spletni strani Regionalnega sklada: http://www.
rdf-sklad.si.

Na podlagi 8. člena Zakona o volilni in referen-
dumski kampanji (Ur. List RS, št. 41/2007) in 7. 
člena Odloka o zunanjem videzu naselij v Občini 
Domžale (Ur. vestnik Občine Domžale, št. 21/93) 
ter 37. člena Statuta Občine Moravče (Uradni 
vestnik Občine Moravče št. 1/95 in 7/98) iz-
dajam

SKLEP
O DOLOČITVI NAČINA PLAKATIRANJA

V ČASU VOLILNE KAMPANJE

1.
S  tem sklepom se določa način in pogoji plaka-
tiranja v času volilne kampanje, plakatna mesta, 
pravice in obveznosti organizatorjev volilne 
kampanje ob volitvah za predsednika republike 
v letu 2007.

2.
Plakatna mesta v naselju Moravče, na katerih je 
dovoljeno oglaševanje v času volilne kampanje 
so:
-  plakatni stebri (3 kosi v naselju Moravče),
-  oglasni panoji v malem parku na Trgu svobode 

v Moravčah.

3.
V naseljih zunaj občinskega središča se dovoljuje 
oglaševanje na krajevno običajen način.
Plakatiranje zunaj plakatnih mest je dovoljen v 
skladu z Zakonom o volilni kampanji.

4.
Posamezna plakatna mesta iz 2. in 3. točke tega 
sklepa je mogoče koristiti pod naslednjimi po-
goji:
a) Plakatiranje na plakatnih stebrih in na panojih 

se bo izvajalo glede na prosta plakatna me-
sta.

b) Plakatiranje bodo izvajali delavci režijskega 
obrata Občine Moravče.

5.
Organizator volilne kampanje lahko pridobi pra-
vico do plakatnega mesta na podlagi vloge, ki jo 
pošlje na naslov:
Občina Moravče, Trg svobode 4, 1251 Moravče, 
najkasneje 2 dni pred pričetkom volilne kampa-
nje.
Vloga mora vsebovati: 
- ime in naziv organizatorja volilne kampanje 

ter ima pooblaščenega organizatorja, njegov 
naslov in telefonsko številko.

6.
Glede zadev, ki niso urejene s tem sklepom, ve-
ljajo določbe Zakona o volilni in referendumski 
kampanji.

7.
Sklep se objavi na uradni spletni strani občine 
Moravče, na oglasni deski na stavbi Trg svobode 
4 v Moravčah ter v lokalnem časopisu in začne 
veljati takoj.

Martin Rebolj, l.r., župan
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OBČINA MORAVČE
Občinska uprava
Tel. 01/723-10-98, fax 01/723-10-35
Trg svobode 4, 1251 Moravče
E-mail: obcina.moravce@siol.net

OBVESTILO
Župan občine Moravče na podlagi 5. člena 
Zakona o prostorskem načrtovanju (ZPNačrt) 
(Uradni list RS, št. 33/2007) obvešča zainter-
esirane posameznike in subjekte (podjetja, 
združenja), da občina Moravče, zaradi spre-
membe zakonodaje in podzakonskih aktov 
na področju urejanja prostora, še vedno zbira 
pobude in predloge v zvezi s prostorskim 
razvojem občine, prilagoditvijo prostora raz-
vojnim vizijam, urejanjem obstoječih dejstev 
v prostoru in drugih pobud in predlogov v 
zvezi s prostorom.

Namen zbiranja pobud je pridobitev čim 
temeljitejših in prebivalcem prilagojenih 
razvojnih načrtov ter ustvarjanje prostorskih 
pogojev za njihovo uresničitev.

Pobude se bodo obravnavale v skladu z 
usmeritvami in določbami temeljnih držav-
nih prostorskih aktov in predvideno stra-
tegijo prostorskega razvoja občine, ki naj 
bo trajnostno razvojno in naravovarstveno 
naravnana.

Vašo pobudo nam posredujte na obrazcu 
(dobite ga na Občini Moravče ali na spletni 
strani www.moravce.si), v katerega boste 
lahko vpisali podatke v zvezi s predlagano 
spremembo. Izpolnjeno vlogo nam lahko 
posredujete po pošti, na naslov: Občina 
Moravče, Trg svobode 4, 1251 Moravče ali 
nam jo osebno dostavite na sedež Občine 
Moravče.

Pobude morajo vsebovati podatke o vlaga-
telju, parceli (številka in k.o.), namen spre-
membe namenske rabe prostora (iz »nezazid-
ljivega« v zazidljivo zemljišče, iz zazidljivega 
v »nezazidljivo« zemljišče – npr. kmetijsko, 
gozd, ipd.), utemeljitev spremembe…

Ker bi radi delo nadaljevali nemoteno, vas 
prosimo, da nam svoje pobude v zvezi s tem 
postopkom posredujete najkasneje do ne-
delje, 16.09.2007.

Priprava prostorskih aktov bo potekala 
predvidoma v letošnjem in naslednjem letu. 
Vključevala bo tudi javno razgrnitev in javno 
obravnavo predloga akta, na katerega boste 
občani lahko podajali svoja mnenja in pri-
pombe. Pobude, mnenja in pripombe bomo 
skušali v čim večji meri upoštevati.

Moravče 21.08.2007
Martin Rebolj, l.r., župan

Župani Ljubljanske urbane regije so sprejeli 
Izvedbeni načrt Regionalnega razvojnega 

programa Ljubljanske urbane regije za obdobje 
2007 - 2009

V torek, 24. julija, je v Banketni dvorani ljubljanske Mestne hiše 
potekala 3. seja Sveta Ljubljanske urbane regije, ki ga sestavljajo 
župani občin osrednjeslovenske regije. Na seji, ki jo je vodil pred-
sednik Sveta Ljubljanske urbane regije, Zoran Janković, so župani 
regije sprejeli Izvedbeni načrt Regionalnega razvojnega programa 
Ljubljanske urbane regije 2007 - 2009.
Izvedbeni načrt Regionalnega razvojnega programa Ljubljanske ur-
bane regije 2007 – 2009 obsega nabor usklajenih razvojnih projektov, 
ki na ravni regije prispevajo k uresničevanju ciljev Regionalnega 
razvojnega programa Ljubljanske urbane regije za obdobje 2007-
2013 (RRP LUR 2007 – 2013). Dokument vključuje 344 projektnih 
predlogov iz celotne regije, ki smo jih razporedili v projekte, ki vse-
binsko ustrezajo ciljem razvojne prioritete »Razvoj regij«, projekte 
nosilcev razvoja v regij, ki ustrezajo vsebinam RRP LUR 2007-2013 
in delno okvirnim pogojem drugih pričakovanih razpisov, vključili pa 
smo tudi resolucijske projekte. Skupna vrednost vseh 344 projektnih 
predlogov, ki naj bi bili izvedeni v prvih treh letih razvojnega obdo-
bja, je 881 milijonov evrov in kaže na veliko absorpcijsko moč LUR 
in vključevanje zasebnega kapitala.
Pri pripravi izvedbenega načrta je bil upoštevan tudi Državni razvojni 
program ter Nacionalni strateški referenčni okvir za programsko ob-
dobje 2007 - 2013. Vizija regionalnega razvoja v Sloveniji je skladen 
razvoj z uravnoteženimi gospodarskimi, socialnimi in okoljskimi vidiki 
v vseh slovenskih regijah, kar bo zagotovilo visoko življenjsko raven 
in kakovost zdravja ter bivalnega okolja vseh prebivalcev Slovenije. 
Vizija stremi k trajnostnemu razvoju v najširšem pomenu, ki optimalno 
izrablja vse regionalne potenciale, pri tem pa ne zmanjšuje virov in 
možnosti razvoja prihodnjih generacij. Za uresničevanje te vizije bo 
Slovenija v obdobju 2007-2013 v okviru četrte razvojne prioritete 
sledila cilju: Skladen razvoj regij.
V regiji je v pripravi še veliko projektov, ki jih bomo naknadno 
vključili v izvedbeni načrt, saj je Izvedbeni načrt Regionalnega raz-
vojnega programa Ljubljanske urbane regije 2007-2009 dinamičen 
dokument in ga bo Svet Ljubljanske urbane regije lahko dopolnjeval 
in usklajeval vse obdobje njegovega izvajanja, po enakem postopku, 
kot ga je sprejel.  

Maša Resinovič RRA LUR

Preverite veljavnost svojih potovalnih 
dokumentov in vlogo za nov potni list ali 

osebno izkaznico vložite pravočasno
Ministrstvo za notranje zadeve Republike Slovenije državljane 
poziva, da preverijo veljavnost svojih potovalnih dokumentov in 
veljavnost dokumentov otrok.
V zadnjem času se je zaradi poteka veljavnosti večjega števila po-
tnih listov in osebnih izkaznic ter zaradi koriščenja letnih dopustov 
in s tem povezanih potovanj v tujino, znatno povečalo število vlog 
za izdajo novih dokumentov, s tem pa se je podaljšal tudi čakalni 
čas za njihovo izdelavo. 
Državljan lahko vlogo za izdelavo novega dokumenta vloži še pred 
potekom veljavnosti starega dokumenta. 
Ministrstvo za notranje zadeve državljanom zato svetuje, da vlogo 
za izdajo potnega lista ali osebne izkaznice vložijo vsaj 3 tedne 
pred rokom, ko dokument potrebujejo.
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Zaradi opustitve dejan iz naslova 
funkcije, zaradi splošnega ogrožanja 
zdravja in zaradi povzročene gospo-
darske škode je župan občine Moravče 
g. Rebolj ovadil ministra g. Podobnika 
oziroma odgovorne na Ministrstvu za 
okolje in prostor pristojnim organom 

pregona oziroma sodnim oblastem.
Izkazalo se je namreč, da MOP (Ministrstvo za okolje in 
prostor) vključno z ministrom g. Podobnikom ni reagiralo 
na številne prijave in dopise iz občine Moravče, ki so opo-
zarjale o nepravilnostih v podjetju TERMIT.
Analize in podatki kažejo, da je omenjeno podjetje po vsej 
verjetnosti zlorabilo dovoljenje za pripravo in odlaganje 
umetno pripravljene zemljine, ki ga je pridobilo na pod-
lagi svoje vloge in priloženega elaborata. ARSO (agencija 
Republike Slovenije za okolje), je namreč izdala omenjeno 
dovoljenje in v njem opredelila pogoje in sestavine za pri-
pravo umetne zemljine.
Krajani okoliških vasi in zaselkov so kaj hitro ugotovili, da 
se v bližini njihovih domov v opuščenih peskokopih  pod-
jetja TERMIT dogajajo neobičajne stvari. 

Oblikovala se je občinska komisija, ki je ugotovila do-
ločena neskladja med  dovoljenjem in dejanskim delom 
pri pripravi zemljine. O vseh ugotovitvah je občina sproti 
obveščala ministrstvo.
Monitoring, ki ga je opravila občinska komisija, je pokazal, 
da ta zemljina vsebuje tudi določene nedovoljene substan-

Župan ovadil ministra Podobnika
ce. Tudi ta podatek je bil posredovan 
na MOP.
Analiza, ki jo je v mesecu juniju opravil  
pooblaščeni Zavod za zdravstveno 
varstvo Maribor je pokazala, da pod-
jetje Termit dejansko odlaga material, 
ki vsebuje toksične snovi ki dosegajo 
visoke koncentracije.
Tudi ta uradni izvid oziroma analiza je bila posredovana 
na MOP.
Zavod je prav tako ugotovil, da MOP pri svojih navedbah 
v pravilniku uporablja napačna strokovna izhodišča za 
adsorbljive organske halogene AOX. Pravilna bi namreč 
bila navedba v mg/kg in ne mg/l. Očitno je šlo na MOPu 

za malomarnost pri prepisovanju izvirnega EU pravilnika. 
Župan je v svojem dopisu pozval ministrstvo, da v skladu 
s svojimi pristojnostmi takoj ukrepa in prepreči nezakonita 
dejanja podjetja Termit. Ker do tega dejansko ni prišlo, je 
župan g. Rebolj podal kazensko ovadbo proti ministru g. 
Podobniku oziroma odgovornim na MOP u.

MK

Termitova mivka povzroča raka ?
V časopisu Delo smo lahko dne, 13.8.2007 brali zanimiv 
članek v katerem je prišlo do soočenja strokovnih mnenje med 
predstavniki podjetja TERMIT Moravče, ki jih podpira geolog 
dr. Uroš Herlec in predstavniki medicinske stroke dr. Metodo 
Dodič Fikfa in dr. Zlato Remškar. Osnovna problematika, 
ki so jo navedeni obravnavali je vprašanje, ali je Termitova 
mivka karcinogena, oziroma ali lahko povzroča raka.
Prav tako je bilo zanimivo stališče predstavnice Zveze po-
trošnikov ga. Marijane Peterman, ki opozarja, da vreče s 
kremenčevim peskom oziroma mivko v ZDA nosijo oznako 
o vsebnosti karcinogenih snovi. Torej gre za pravico vedeti, 
kaj je v posamezni snovi, mešanici oziroma embalaži, pravi 
Petermanova.
Mag. Alenka Pavlin brani Termit s tezo, da v njihovih pro-
duktih praktično ni oblike SiO2 ki bi lahko povzročala raka 

in da gre za zavajanje. Inštitut za varovanje zdravja obtožuje, 
da jim s takšnim poročilom povzročajo gospodarsko škodo 
in vnašajo preplah med potrošnike.
Še dva podatka pritegneta bralca.
Zemeljska skorja bi naj vsebovala kar 75% silicija oziro-
ma kremena in pa dejstvo, da od leta 1990 v Sloveniji ne 
beležimo poklicne bolezni, ki bi jo lahko povzročili drobni 
delci kremečevega peska oziroma bolje rečeno kremenče-
vaga prahu.
Ko dr. Remšakova očita mag. Pavlinovi, da so delavci Ter-
mita izpostavljeni prahu kremena, le ta odgovarja, da vsi 
nosijo respiratorje za zaščito dihal. Torej ni možnosti za 
obremenitev dihal s potencialno karcinogenim prahom. Prav 
tako pa delavci hodijo na redne zdravstvene preglede.
Članek se konča brez vsakega komentarja.
Torej brez komentarja tudi z naše strani.

po članku povzel M. Kočar
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Človek često, čeprav zares ne namenoma, pride v konflikt 
z državo. To seveda mnogokrat ni enakopraven dvoboj. Po-
sameznik je vedno šibkejši nasprotnik. Država bi ga morala 
ščiti že po svoji definiciji. To pa vedno ne drži. Spomnimo 
se, kako »hitro« se rešujejo spori z dacarji, kako potekajo 
vpisi v zemljiško knjigo, se odvijajo sodni spori, se rešuje 
na stotine vlog za dovoljenja, ki jih državljanom predpisuje 
Goljat. Izgovori za neizpolnjevanje obveznosti do države ne 
veljajo. Sedejo ti na račun, ne izdajo potrebnega potrdila, 
itd. Kaj takega si državljani ne moremo privoščiti. Lahko 
se spustimo v dolge in drage spore, pa še frustraciji se ne 
da izogniti.

Včasih pa se v enakem položaju kot posameznik znajde 
tudi lokalna skupnost, čeprav bi lahko rekli, da gre za drža-
vo v malem. Pa si oglejmo nekaj aktualnih primerov.

Občinski svet občine Moravče je 23.05.t.l. sprejel odlok 
za zavarovanje urejanja prostora na območju podrobnega 
prostorskega načrta M63. V praksi to pomeni, da je na 
določenih parcelah prepovedana gradnja, parcelacija in 
promet z njimi. Župan ugotovi kršitev odloka in obvesti 
Inšpektorat MOP, pisarno v Domžalah. Le-ta, kljub urgenci, 
ne reagira zato se župan obrne na Inšpekcijo za prostor 
v Ljubljani. Po več kot poldrugem mesecu ni nobenih 
reakcij.

Domnevni kršitelj je Kmetijska zadruga Cerklje z.o.o.. 
Župan potrdi, da občani Moravč zadrugo potrebujejo in 
ji tudi sam ne nasprotuje. Želi le prostorsko urediti kraj, 
zato ponuja zadrugi primernejšo lokacijo, ki bo omogočala 
ustrezno ureditev za poslovanje, lažji dostop, itd.

Hitro in učinkovito ukrepanje ustreznih državnih služb bi 
preprečilo morebitno gospodarsko škodo ter omogočilo 
ureditev razmer v zadovoljstvo vseh, torej občanov, za-
druge in vodstva občine. 

Spomladi letos je občina ugotovila, da se na področju Drtije 
gradi cesta, za katero investitor nima ustreznih dovoljenj. O 
tem obvesti Inšpektorat MOP, pisarno v Domžalah. Ker se 
ne zgodi nič 30. aprila obvesti še Policijsko postajo v Dom-
žalah. V začetku julija pa se župan pritoži na Ministrstvo 
za javno upravo zaradi molka organa (organ bi moral po 
uredbi odgovoriti najkasneje v 15 dneh). Do dneva oddaje 
tega članka (20.8.07) organ še vedno molči.

Še bolj je zapletena zadeva z odlaganjem zemljine v pe-
skokope Termita d.d. Primer buri duhove v Moravčah že 
dalj časa. Termit je že leta 2005 pridobil dovoljenje za 
vnos umetno pripravljene zemljine, nato pa še spremem-
bo dovoljenja za vnos le-te na področju peskokopa Ples. 
Sledili so različni zapleti, o katerih so bili bralci tega glasila 
večkrat obveščeni. 

Zaradi pritiska in stalnih pritožb občanov, se je župan 
odločil za novo analizo zemljine, ki jo je opravil Zavod za 
zdravstveno varstvo Maribor. Pri tem je ugotovljeno, »da 
umetno pripravljena zemljina, vgrajena v preiskovano ob-
močje peskokopa Drtija ni skladna z zahtevami uvodoma 
citiranega dovoljenja.«  Pri vsem tem pa se je pokazalo, 
da se je v  Pravilnik o obremenjevanju tal z vnašanjem 
odpadkov, ki ga je sprejela država,  pri prevodu iz nizo-
zemskega  izvirnika prikradla napaka. Pravilnik namreč 
pomotoma navaja mejno vrednost za AOX v mg/l izlužka 
in ne v mg/kg, razlika pa je 10 kratna.

Ker je župan po Zakonu dolžan skrbeti, med drugim, za 
varstvo okolja pošlje ministru za okolje in prostor 03.07. 
zahtevo za takojšnjo prekinitev izvajanja del. Ker v zahte-
vanem roku ne dobi odgovora prijavi kaznivo dejanje še 
policiji, ki zapisnik odstopi Odd. za gospodarski kriminal. 
MOP je zahtevo župana odstopilo inšpekcijski pisarni v 
Domžalah.

Položaj župana je težek. Veseli ga, da je v dolini podjetje, 
ki daje kruh velikemu številu prebivalcev in dejavnost pod-
jetja podpira. Po drugi strani pa ga skrbi vnos odpadkov v 
okolje. Skušal se je pogovoriti tudi s Termitom, kjer pa zago-
tavljajo, da delajo vse po predpisih. Govori se, da od tedaj 
odpadke vozijo v peskokope pokriti tovornjaki. Če podjetju  
prevzem odpadkov res ne pomeni finančnih koristi, župan 
pričakuje, da se bo tej dejavnosti lahko odpovedalo. Zaradi 
varovanja okolja in zdravja občanov se pričakuje pobuda 
za razpis referenduma. Občani naj bi odločali o tem ali se 
dovoli uvoz industrijskih odpadkov v dolino. Župana in vse 
nas pa skrbi, kam in na kateri račun bodo z vsemi tisočimi 
tonami domnevno škodljive  zemljine.

Edo Veselko

Moč in nemoč ali kje je pravna država?
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POLICIJA SVETUJE
V tej rubriki bomo obravnavali najnujnejše ukrepe in aktivnosti, ki so nujno 
potrebne pri zagotavljanju lastne varnosti in osnovni element samozaščitnega 
ravnanja slehernega državljana.

Rubriko ureja 
Marko Kladnik

NEKAJ NASVETOV VOZNIKOM IN PEŠCEM 
OB PRIČETKU NOVEGA ŠLSKEGA LETA
Ob pričetku novega šolskega leta ne bo odveč če zopet opozori-
mo voznike motornih vozil, pešce in kolesarje  na večjo previdnost 
in dosledno upoštevanje prometnih predpisov.  Kot vsako leto 
do sedaj bo tudi letos policija vršila poostreni nadzor nad ude-
leženci v cestnem prometu in sicer zlasti v okolici šol in vrtcev. 
Namen te vsakoletne akcije policije je predvsem večja varnost 
udeležencev v cestnem prometu, predvsem naših najmlajših, ki 
so po brezskrbnih počitniških dneh ponovno sedli v šolske klopi. 
Policisti bodo v teh dneh kontrolirali zlasti hitrost v okolici vrtcev 
in šol, uporabo varnostnega pasu, uporabo otroškega varnostne-
ga sedeža v vozilih, opremljenost kolesarjev in voznikov koles z 
motorjem- Kontrolirali pa bodo tudi organizirane prevoze v šolo.  
Ponovno naprošamo starše, naj bodo svojim otrokom vzgled, 
kako se pravilno obnašati v cestnem prometu. Naj nam ne bo 
težko, otroku razložiti kje lahko gre varno čez cesto, katera je naj-
bolj varna pot v šolo in se z njim sprehoditi po varni šolski poti 
in ga pri tem opozoriti na nevarnosti katere mu pretijo na poti v 
šolo. Ves ta naš trud se nam bo bogato obrestoval, če bomo ob 
koncu šolskega leta lahko poročali, da nobeden od naših otrok 
ni bil udeležen v prometni nesreči.

KRESNIČKA VARUJE ŽIVLJENJE

Krajši dnevi in slabe prometne razmere zaradi vremenskih 
okoliščin na cestah še bolj zmanjšujejo varnost na naših 
cestah. Vozniki vozil se v času krajših dni, ko tudi vremenske 
okoliščine niso najbolj ugodne za varno vožnjo, srečujejo s 
slabšo preglednostjo iz vozila, ki je posledica zarosenosti 
vetrobranskih stekel v vozilu, mokro vozišče, megla, dež in 
sneg in led pa preglednost iz vozila še bolj poslabšujejo. 

To pa predstavlja največjo nevarnost tudi za pešce.

Za boljšo varnost morajo pešci storiti tudi nekaj sami. Z za-
konom je predpisano, da pešec, ki ponoči hodi zunaj naselja 
ali v neosvetljenem  naselju, kjer ni pločnika ali pešpoti, po 
vozišču ali tik ob njem, mora nositi na vidnem mestu na 
strani, ki je obrnjena proti vozišču, svetilko, ki oddaja belo 
svetlobo, ki je vidna s sprednje in zadnje strani, ali odsevnik 
(kresničko) katera mora biti bele barve.

Pogled različnih političnih strank na iste stvari je pra-
viloma različen. Kot dokaz vzemimo pogleda na pro-
dajo občinskega premoženja, ki ga odražata članka na 
političnih straneh zadnje številke Novic. Gre za stališči 
Nove Slovenije in Socialnih demokratov. Uredništvo 
glasila, ki je pred vami, je prejelo pobudo za objektiven 
pogled na zadevo.

Najbolj korektno se nam je zdelo, da pogledamo 
konkretne stvari, zato smo vzeli v roke četrto številko 
Uradnega vestnika naše občine. Iz nje je razvidno, da je 
občinski svet sprejel sklep o prodaji oziroma zamenjavi 
8 parcel ter enega stanovanja.

Parcele so velike od 35 do 450 m2. Pri šestih gre za 
prodajo, pri dveh pa za zamenjavo. Pri zamenjavi gre 
za uskladitev  zemljiško knjižnega stanja z dejanskim 
stanjem. Pri prodaji pa za odprodajo zemljišč po-
sameznikom, ki te parcele že v resnici uporabljajo ali 
pa so zapuščena javna dobra in jih občina zagotovo 
ne potrebuje. Po našem mnenju gre za trojni učinek: 
občina se znebi premoženja, ki ji nič ne prinaša, posa-
mezniki pridobijo parcele, za katere so zainteresirani, 
v proračun pa se poleg kupnine stekajo novi davki. Pri 

Gospodarno ali negospodarno ravnanje občine
tem je treba poudariti, da gre v resnici za vrednosti, ki 
niti na prihodkovni niti na odhodkovni strani ne po-
menijo veliko.

Prodalo se je tudi manjše stanovanje, ki je v starejši, ob-
nove potrebni, večstanovanjski stavbi. Bilo je v najemu 
za neprofitno, torej nizko, najemnino. Prodano je bilo 
za 247 mesečnih najemnin, ki bi jih občina prejela v več 
kot 20 letih. Pri tem je treba upoštevati, da bi občina kot 
lastnik morala investirati v skorajšnjo prenovo strehe 
na objektu ter seveda še vso investicijsko vzdrževanje 
v naslednjih 20 letih. Takšen preprost izračun pove, 
da je taka lastnina nerentabilna in ne prinaša temveč 
le odnaša. Takojšnje investiranje kupnine v infrastruk-
turo občine pa pomeni, da bomo le-to uporabljali že 
20 let prej.

Pisec tega članka, ki ni član nobene stranke, meni, da je 
odločitev  ali prodati ali zadržati relativno enostavna. 
Če premoženje ne prinaša neto prihodkov, ki so realno 
višji od obrestne mere za dolgoročne depozite in jim isto-
časno vrednost dolgoročno ne narašča, se je treba stvari 
znebiti, kupnino pa bolj ekonomično investirati. 

Edo Veselko
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Slamnikarska 1a, 1230 Domžale
pri stanovanjskem objektu KRIZANT (bivši Toko) 

oz. za kitajsko restavracijo v Domžalah

  Marko Lončar: 041/785-735, Barbara Lončar: 031/209-501, 
Janez Vrankar: 041/697-971, Milan Šinkovec: 031/303 - 033

in Janez Per GSM 041-988-961 

Tečaj CPP 17. 9. 2007  ob 18. uri
Potreben je predhodno opravljen zdravniški 

pregled in prijava na tečaj!

Kronika dogodkov 
na območju Občine Moravče

KAZNIVA DEJANJA: Na območju Javoršice je neznani stori-
lec s strehe vikenda izvršil tatvino bakrenih žlebov. Policisti 
so si ogledali kraj tatvine in zbirajo obvestila o storilcu.
V Moravčah je do sedaj še neznani storilec izpred dvorišča 
stanovanjske hiše na Marokovi ulici izvršil tatvino kolesa 
z motorjem. Policisti ko storilcu navedenega kaznivega 
dejanja še zbirajo obvestila.

PROMETNA VARNOST: Na območju občine Moravče sta se 
v mesecu avgustu zgodile dve prometni nesreči in sicer je 
v enem primeru šlo le za materialno škodo in je bil povzro-
čitelju nesreče izrečena denarna kazen. V drugem primeru 
pa je šlo za prometno nesrečo v kateri je bil huje poškodo-
van kolesar (voznik kolesa je v nesreči zadobil hude telesne 
poškodbe) in se še zdravi v bolnišnici. Vzrok za prometno 
nesrečo je bilo nepravilno prehitevanje. Zoper povzročitelja 
sledi kazenska ovadba na pristojno okrajno sodišče. 
Še enkrat opozarjamo vse udeležence v prometu naj v 
prihajajočem mesecu ko se prične novo šolsko leto vozijo 
strpno in dosledno upoštevajo prometne predpise in s tem 
pripomorejo k večji varnosti v cestnem prometu.

JAVNI RED IN MIR: V mesecu avgustu s strani Policijske 
postaje Domžale na območju občine Moravče ne beležimo 
kršitev zoper Javni red in mir.

POLICIJA SVETUJE!

VARNOSTNA RAZDALJA V SEKUNDAH

Voznik, ki vozi za drugim vozilom po istem pro-
metnem pasu, mora voziti za njim na razdalji, ki ni 
manjša od razdalje, ki jo pri hitrosti s kakršno vozi, 
prevozi v dveh sekundah (varnostna razdalja).

(Ob prometnih razmerah, kadar se oblikuje kolona, ki 
vozi z zmanjšano hitrostjo, se varnostna razdalja lahko 
manjša, vendar ne sme biti manjša od razdalje, ki jo 
vozilo pri hitrosti, s kakršno vozi, prevozi v eni sekundi 
(minimalna varnostna razdalja))

Za neupoštevanje zakonskega predpisa vas policist 
lahko kaznuje z globo 125.19 EUR

Varnost v avtomobilu - otroški 
avto sedeži

Ko ste na poti z avtomobilom in je v avtu otrok, naj bo v avtu 
tudi varnostni sedež za otroka. Ni pomembno ali se odpravite 
v vrtec, šolo, na krajši izlet ali pa na daljšo pot.
V Sloveniji določa uporabo otroških varnostnih sedežev 102. 
člen Zakona o varnosti v cestnem prometu. Otroški sedež, ki 
izpolnjuje vse varnostne standarde, ima od leta 2007 oznako 
ECE R 44.04. Novi standard na novo predpisuje le pogostejše 
preverjanje kakovosti izdelave sedežev. Sedež izberete glede 
na starost in težo otroka, v avtomobil pa mora biti pravilno 
vgrajen in pritrjen z vgrajenimi varnostnimi pasovi. Nekateri 
modeli avtomobilov že omogočajo uporabo sistema Isofix s 
sedeži, ki jih je mogoče pritrditi s posebnimi vodili. Najvar-
nejši položaj za otroški sedež je na sredini zadnje klopi.
Poseben položaj zahtevajo dojenčki do 9 mesecev oziroma 
malčki do 10 kg telesne teže.  Sedeži morajo biti s hrbtom 
obrnjeni v smeri vožnje, na sovoznikovem sedežu le v prime-
ru, ko tam ni zračne blazine ali pa jo je mogoče izklopiti. V 
primeru trka tako dojenček z vsem telesom pritisne ob naslon 
sedeža, kar je seveda bolje, kakor da se vse sile prenesejo le 
na varnostni pas. Prešibke kosti dojenčka bi ob trku težko 
prenesle obremenitve, ki jih povzroči varnostni pas, ko otrok 
gleda v smer vožnje. Otroke, starejše od enega leta, vozimo 
v otroških sedežih tako, da gledajo v smer vožnje in so pri-
peti z varnostnimi pasovi.  O vsem tem si lahko preberete 
na spletni strani Sveta za preventivo in vzgojo v cestnem 
prometu ( WWW.SPV-RS.SI). 

In ne pozabite, da je v Sloveniji maja 2006 začel veljati novi 
evropski odlok o prevozu otrok, ki določa, da se morajo v 
varnostnih sedežih voziti vsi otroci do velikosti 135 cm, do-
mači predpisi pa so lahko še strožji. V 102 členu Zakona 
o varnosti v cestnem prometu je določeno, da se z globo 
125 EUR kaznuje prekršek voznika, ki ne ravna v skladu s 
to določbo.
V lanskem šolskem letu je Policijska Postaja Domžale 
opravila kontrolo privezanosti otrok in uporabo varnost-
nih sedežev za otroke in sicer v okolici OŠ Jurij Vega 
Moravče. Ugotovitve pri kontroli so bile zaskrbljujoče, 
saj je bil ugotovljeno, da je le manjši delež staršev, ki so 
pripeljali svoje otroke v šolo ali vrtec ravnal po določilih, 
ki jih določa zakon. Nad temi ugotovitvami, bi se lahko 
vsi skupaj pošteno zamislili. Tudi v letošnjem letu bo Poli-
cijska ostaja Domžale nadaljevala z podobnimi akcijami 
in zoper kršitelje dosledno ukrepala.

13avgust 2007



V začetku meseca avgusta smo krajani 
iz vasi Zalog pri Kresnicah dobili že 
dolgo in težko pričakovano asfaltno 
prevleko, ki je dolga 760 m. Na tem 
odseku ceste je ob suhem vremenu za 
vsakim mimoidočim avtom ostal velik 
oblak prahu, po vsakem dežju pa je od-
neslo nasuti pesek, tako, da so nastale 

velike luknje, vožnja pa je bila zaradi 
tega zelo otežena, zato je bilo potrebno 
pogosto vzdrževanje ceste.
Asfaltiranje tega odseka je zelo po-
membna pridobitev za nas vaščane, 
okoliške prebivalce, obiskovalce, kole-
sarje pa tudi za naše najmlajše, saj nam 
omogoča lepše življenje na vasi.

Nova pridobitev v Zalogu pri Kresnicah Krajani vasi Zalog pri Kresnicah smo 
z novo pridobitvijo zelo zadovoljni in 
upamo, da bo v bližnji prihodnosti na-
rejena asfaltna povezava tudi v dolino. 
To pa nam bo uspelo lažje, če bomo 
krajani še naprej tako dobro sodelovali 
kot do sedaj.
Ob tej priliki pa se zahvaljujemo vsem 
svetnikom, ki so izglasovali proračun, iz-
vajalcem in posameznikom, da so nam 
omogočili dokončanje, za nas zelo po-
membnega projekta. Še posebej pa se 
zahvaljujemo g. županu Rebolj Martinu, 
ki je realiziral svojo obljubo. 

B. Ribič

Pri izvrševanjem letošnjega občin-
skega proračuna sta bila v tem času 
asfaltirana tudi dva cestna odseka, 
Limbarska gora 300 m in Tlačnica 
640 m. Gotovo smo vsi občani po-
zdravili to novo pridobitev, ki bo po-
zitivno vplivala na občinske finance z 
zmanjšanjem stroškov pri vzdrževanju 
cest. Domačini pa so na obeh odsekih 
pripravili otvoritvi, na katerih so izrazili 
svoje zadovoljstvo, da se je končno na-
šlo razumevanje tudi za odmaknjene 
hribovske vasi.

V. R.

Do hribovskih vasi dva nova asfaltirana odseka

Tlačnica

Limbarska gora

Iz naših krajev
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Številni navzoči so se poklonili 
spominu na hrastniške žrtve 
pred 65 leti

Hrastniška prireditev ob 65. obletnici požiga vasi, požiga 
devetih mož in izselitve vaščanov, ki jo je priredila OOZB 
za vrednote NOB Moravče, je bila kljub zelo vroči soboti 
zelo dobro obiskana. 
Nastopili so: Pihalna godba Moravče, povezovalka Tina 
Žnidar, Mešani upokojenski zbor DU, Klemen Logaj in 
Tomaž Avbelj na harmoniki, Moški pevski zbor Tine Kos. 
Recitatorji so bili:Jerica Mrzel, Petra Prosenc in Franc Rav-
nikar s svojo pesmijo, s Kajuhovimi pa: Helena Ogorelec, 
Irena Ravnikar, Simona Kosmač in najmlajša nastopajoča, 
petletna Monika Vrhovec.
Navzoče in goste je pozdravil župan Martin Rebolj, občina 
je bila glavni pokrovitelj prireditve.
Osrednji govornik je bil minister za obrambo Karl Erjavec.
V tej številki je že komentar o njegovih izbranih in zelo pri-
mernih besedah, zato bo tukaj naveden le kratek citat: 
»Partizanstvo je zagotovo ena najsvetlejših in ena naj-
pogumnejših odločitev zavednih Slovenk in Slovencev, 
ki so se postavili v bran domači zemlji in niso pristali na 
nikakršne kompromise sodelovanja z okupatorjem. Seveda 
je bila tudi druga možnost. To so izbrali tisti, ki danes v 
imenu  rdeče revolucije pljuvajo žveplo in zlivajo žolč na 

edino  pošteno odločitev tistih njihovih sestra in bratov, ki 
niso podlegli sladkim besedam o  edino mogočem obstoju 
manjvrednega naroda pod okriljem večnega Rima ali pa 
tisočletnega rajha.«
Stroške malice za nastopajoče in tudi obiskovalce je pre-
vzela slovenska vojska. Sponzorji so bili še Termit, Helios 
in Količevo.
Prebivalci Hrastnika in OOZB za vrednote NOB Moravče, se 
zahvaljujejo vsem, ki so pomagali pri prireditvi, še posebej 
pa vsem obiskovalcem.

Obiskovalci, tudi od daleč, pa so se razšli z jasnim pozivom, 
da se zločin, storjen nad Hrastničani pred 65. leti, ne sme 
nikoli več ne ponoviti. 

V. R.

Iz naših krajev
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Spoštovani starši, dragi učenci in dijaki!

V ponedeljek, 3. septembra bodo naši mladi odšli v šole, 
polni pričakovanja in željni novih doživetij. Gotovo ne bo 
za nobenega od nas staršev, učencev ali dijakov vedno 
čisto brez problemov. A ker gre za osnovno znanje v živ-
ljenju, na katerem se gradi kasnejši uspeh, od katerega 
je odvisno nenazadnje tudi gmotno stanje in končno tudi 
naše počutje, se splača potruditi in pogledati na obvez-
nosti tudi s prijetne strani. Priložnosti bodo za sklepanje 

novih prijateljstev, za reševanje vedno novih izzivov, za 
medsebojno sodelovanje in seveda znanje. Če si bomo 
znali prisluhniti in si medsebojno pomagati, bo tudi to 
šolsko leto veliko bolj prijazno in ustvarjalno.

Dragi mladi, srečno na poti, veliko veselja in uspešno 
nabiranje znanja vam želimo! 

V uredništvu smo vam vedno na razpolago za sodelo-
vanje.

pomočnica glavnega urednika

Začenja se novo šolsko leto, leto 20-
07/2008. Z njim začenja tudi nova 
generacija prvošolčkov, od lani pa vodi 
osnovno šolo in vrtec nova ravnateljica 
ga. Nuša POHLIN-SCHWARZBARTL. 
Tako je nadvse primerno in zanimivo, 
da nam o novem šolskem letu pa tudi 
o problemih šole pove nova ravnate-
ljica.

Najprej smo jo prosili za kratko 
predstavitev:

Sem Nuša Pohlin Schwarzbartl. Otro-
štvo in mladost sem s starši in bratom 
preživljala na Duplici pri Kamniku. Po 
srednji ekonomski šoli sem se zaposlila. 
Naša družina se je takrat soočala z res-
no boleznijo staršev, zato je bila takšna 
odločitev primerna. Vendar pa sem si 
zelo želela postati učiteljica. Nepre-
stano me je tudi gnala želja po izobra-
ževanju. Vpisala sem se na Pedagoško 
fakulteto in končala razredni pouk. 
V sebi sem ves čas nosila pripadnost 
pedagoškemu poklicu. Med študijem 
in že prej sem pogosto varovala otroke, 
pomagala otrokom iz naše ulice pri 
učenju, veliko izkušenj pri delu z mla-
dimi sem si nabrala pri delu s skavti in 
otroki s posebnimi potrebami. Sicer pa 
sem delu končala še specializacijo iz 
Managementa v izobraževanju.
Svojo prvo učiteljsko službo bi morala 
nastopiti na mednarodni šoli v Ljub-
ljani, kjer sem tik pred začetkom pouka 
opravila še dodatno izobraževanje v 
Angliji. Izvedela sem, da v Moravčah 
potrebujejo učiteljico za prvi razred. 
Ko sem stala pred šolo in zrla v seznam 
bodočih prvošolcev, sem vedela, da bo 
september v Moravčah in ne v Ljublja-
ni. Tako se je tudi zgodilo. 
Sem poročena, v naši družini nas je šest. 
Poleg naju z možem še štirje otroci, stari 
10, 9, 8 in 4 leta. Najstarejši je fant, 
sledijo mu tri deklice. Sicer pa rada ko-

lesarim in vrtnarim, rada hodim v hribe. 
Navdušuje me tudi bowlling. V preteklo-
sti so bile te dejavnosti bolj pogoste, zdaj 
pa so bolj dragocene – tudi zato, ker vse 
to počnem s svojo družino.

Kakšno je delo ravnatelja osnovne 
šole ?

Ustvarjalno, skozi delo se poraja veliko 
idej in možnosti za uresničevanje le-teh, 
a hkrati polno vsakdanjih težav. Dnev-
no usklajevanje, nenehno odločanje – o 
povsem gospodarskih zadevah na šoli 
do najbolj zapletenih vzgojnih in učnih 
težav otroka, učenca. 

Ali je ravnatelj tudi pedagoški vod-
ja in ali je za to dovolj časa?

Z zakonom je določeno, da je ravnatelj 
pedagoški vodja, v praksi pa se izkaže, 
da so včasih v ospredju administrativne, 
upravljavske in menedžerske naloge, ki 
morajo biti povezane s pedagoškim 
vodenjem. Ne gre toliko za vprašanje 
časa, gre za uravnoteženo upravljanje 
vseh vidikov vodenja. 

Menite, da je na šolo prenesenega 
preveč menedžerskega dela in če 
je, kako bi se naj to bolje uredilo? 

Šola v prvi vrsti ni podjetje, dobiček 
podjetja lahko na šolskem področju 
primerjamo z znanjem in vrednotami 
otrok. Za svoje delovanje pa šola nujno 
potrebuje vpetost v čas, v katerem se 
nahaja, hkrati pa mora biti zazrta v pri-
hodnost. Osnovne naloge menedžerjev 
v podjetjih so štiri, ki so povsem realne 
za vzgojno izobraževalno ustanovo: 
načrtovanje ciljev v skladu s postav-
ljenimi smotri ter načrtovanje strategij 
za doseganje teh ciljev, organiziranje 
urejenosti šole ter oskrba s sredstvi, 
tako materialnimi in nematerialnimi, 
usmerjanje dejavnosti sodelavcev 
za učinkovito delovanje in uspešno 
doseganje ciljev in nadzorovanje 
učinkovitosti in uspešnosti delovanja 
sodelavcev in drugih vključenih – to 
so za nas učenci in otroci ter poročanje 
in utemeljevanje poročil ustanoviteljem 
in drugim zainteresiranim udeležen-

Pogovor z Nušo POHLIN-SCHWARZBARTL - ravnateljico 
osnovne šole Jurija Vege Moravče

Šola
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cem. Menedžersko znanje je lahko v 
veliko pomoč! Pomembno je dobro 
zaledje tako tehničnih in strokovnih 
sodelavcev, ki morajo imeti znanje in 
še enkrat znanje, predvsem pa željo po 
nenehnem izpopolnjevanju znanja in 
osebni ter strokovni rasti. Če temu ni 
tako, je to v realnosti lahko velika ovira 
pri vodenju šole. 

Ali vam občinska uprava pomaga, 
oz. dovolj pomaga?

Z občinsko upravo kot šola z vrtcem 
veliko sodelujemo. Nekatera področja 
nas povezujejo na zakonski podlagi. 
Zelo cenim odprto sodelovanje in jasna 
stališča, to je šoli in vrtcu v največjo 
pomoč. Nenazadnje sooblikujemo lo-
kalno skupnost preko vzgoje in izobra-
ževanja ter tako skrbimo za pomembno 
področje življenja lokalne skupnosti. 

Vzgoja in izobraževanje otrok je 
ena temeljnih nalog vsake družbe. 
Ali se v Moravčah tega na splošno 
(starši, klima v občini, materialne 
razmere za delo šole) dovolj zave-
damo?

Sodobno šolstvo temelji na prizade-
vanju, da bi otroci znali uporabljati 
naučeno, da bi znali živeti z drugimi in 
sami s sabo. Da bi znali misliti, čutiti in 
delovati tako lokalno kot globalno. Za 
vse te kvalitete je potrebno načrtno in 
trdo delati in pri tem je nujno sodelo-
vanje šole, doma, širšega družbenega 
okolja. Menim, da se lokalna skupnost 
zaveda pomena vzgoje in izobraževa-
nja, vsi skupaj pa se tudi zavedamo, 
da ima vsaka občina omejena sredstva, 
da mora lokalna skupnost skrbeti še za 
kopico drugih stvari. Seveda bi rada še 
več denarja za še boljše pogoje vzgoje, 
učenja in dela v šoli in vrtcu. Menim 
pa, da sta šola in vrtec lepo urejena, 
da je tudi šola na Vrhpoljah redno 
vzdrževana. Seveda pa imam sama še 
polno idej in načrtov!

Kako si predstavljate, da naj bi bila 
šola središče družbenega življenja 
– in ali to velja za našo občino?

Menim, da se šola in vrtec aktivno vklju-
čujeta v dogajanje v občini – najbolj na 
področju kulture. Rada bi, da bi šola 
postala izobraževalno središče lokalne 
skupnosti, za razvijanje znanja, veščin 
in spretnosti, vseživljenjskega učenja. 
Šola je lahko tudi kraj medgeneracijskih 
srečanj in multikulturnosti.

Ali ste zadovoljni z vzgojnimi do-
sežki Moravške šole?

Se zavedam, kje približno smo, nisem 
pa zadovoljna. Pomemben je vzgojni 
proces, vzgojno delovanje šole z raz-
ličnimi preventivnimi dejavnostmi za 
razvijanje varnega in spodbudnega 
okolja tako v vrtcu kot v šoli. Brez 
vzajemnega sodelovanja s starši in 
njihovega aktivnega vključevanja v 
vzgojna prizadevanja šole in vrtca ter 
sodelovanja strokovnih in drugih de-
lavcev šole dosežki ne bodo ne realni 
ne dolgoročni, še manj trajni. 

Kako ocenjujete, z navedene plati, 
stanje v občini Moravče: mamila, 
alkohol, olika: pozdravljanje starej-
ših, odnos do starejših ljudi, obna-
šanje otrok in odraslih na javnih 
mestih ?

Droge in alkohol so realnost tudi v Mo-
ravčah. Ne le med mladimi, tudi med 
odraslimi. Ne gre si zatiskati oči mis-
leč, da nas to ne zadeva. Starši morajo 
vedeti, kje in s kom se družijo otroci, 
kako preživljajo prosti čas, kako ravna-
jo z denarjem in kje ga dobijo. Otroci 
morajo imeti občutek, da starši skrbijo 
zanje, vendar pa morajo tudi otroci 
opravljati dolžnosti in opravila, ki so 
skladne njihovi starosti in zmožnostim 
in tako na svoj način sooblikovati dru-
žinsko skupnost. Otrokom je potrebno 
zagotavljati otroštvo in ne prezgodnje 
odraslosti, ki pogosto ne pomeni sa-
mostojnosti, pač pa okrnjeno otroštvo. 
Osnovna olika je privzgojena doma in 
je trajna ali naučena v vrtcu in šoli se 
dogaja le ob prisotnosti vzgojitelja in 
učitelja! Starši, ki se zavedajo svoje-
ga vzgojnega poslanstva, ob neštetih 
priložnostih srečevanja starejših, po-
govarjanja, skupne aktivnosti v družini, 
za oliko poskrbijo. 

Ali ste zadovoljni z redom, obnaša-
njem in odnosom do šole otrok na 
šoli Moravče?

Bistvo reda je v doslednosti, preprosto-
sti, nadzoru dogovorjenega in stalnim 
ponavljanjem vseh treh dejavnikov. Od-
nos do šole se kaže v pripadnosti šoli. 
Če nekaj ceniš, to neguješ in imaš skrb. 
Velik pomen je v dobrem zgledu strokov-
nih in tehničnih delavcev šole, v njihovi 
pripadnosti šoli in prizadevanju za red, 
lepo obnašanje in odnosa do šole.

Kaj menite na trditev, da na vzgojo 
otrok daleč najbolj vpliva vzgled star-
šev in nato učiteljev in vzgojiteljev?

Proti koncu devetletke pomembnost 
vzgleda vzgojiteljev in učiteljev manjša 
in narašča vzgled vrstnikov in drugih 

odraslih, ki jih otroci cenijo. Menim, da 
se ta trend v srednji šoli še povečuje do 
neke mere, potem pa vzgled staršev ter 
vzgojiteljev in učiteljev znova vstopi v 
veljavo, ko mladostnik preverja svoje 
vrednote ob pomembnih odraslih. 

Kako je z uporabo mobilnih tele-
fonov v šoli, tako s strani otrok, kot 
tudi učiteljev – med poukom?

Za oboje je prepovedana uporaba med 
poukom. Za prve je uporaba mobilnega 
telefona med poukom kršitev hišnega 
reda, za druge pa nesprejemljiva, jemlje 
kredibilnost učitelja ter spodkopava 
njegovo avtoriteto. V šali bi lahko rekla, 
da med otroki še posebej, če naprava 
ni sodobna …

V tem letu se sprejema ali stopa v 
veljavo vrsta, za vzgojo in šolo po-
membnih zakonov:

Ali kadite ?

Ne. 

Kako je s kajenjem učiteljev na 
šoli, kakšen je delež kadilcev med 
učitelji ? 

Nekaj kadilcev je, vendar priložnostnih. 
Izključno izven šolskih prostorov. 

Kaj pravite na kajenje otrok - ob za-
konu o prepovedi kajenja na javnih 
mestih in v javnih prostorih?

Menim, da se otroci in mladi zavedajo 
škodljivosti kajenja, vendar to še ni 
garancija za zdrav življenjski slog otrok 
in mladih. Omenjeno prepoved pod-
piram, vendar se bo morala zgoditi v 
glavah ljudi, ne le na papirju. Za to pa 
bo potreben čas. 

Kako ocenjujete uvedbo drugega 
tujega jezika v zadnje triletje ?

Osebno podpiram možnost za učenje 
jezikov. Dosedanja možnost izbire v 
tretjem vzgojno izobraževalnem obdo-
bju se mi je zdela povsem primerna, 
ker nekaterim otrokom že en tuj jezik 
povzroča veliko težav. Namesto ob-
veznega drugega tujega jezika v za-
dnjem triletju bi osebno prvi tuj jezik 
raje vključila v prvo triletje, da bi bila 
zagotovljena kontinuiteta skozi celo 
devetletno osnovno šolo. 

Kako ocenjujete ukinitev »spriče-
val« ?

Dejstvo, da je bilo po uvedbi devetletke 
naenkrat v slovenskem povprečju 35 
% odličnjakov, prej pa 17 %, kaže na 
anomalijo v smislu nerealnega do-
ločanja končnega uspeha na račun 
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glasovanja, ki ga je veljavni pravilnik 
o preverjanju in ocenjevanju znanja 
učencev v devetletni šoli omogočal. Pri-
čakujem še večji pritisk na ocenjevanje 
učiteljev, njihovo še večjo odgovornost 
in objektivnost. 

Kaj menite o skupni upravi vrtca in 
osnovne šole?

Z vidika pedagoškega vodenja in 
kontinuitete pri prehodu iz vrtca v 
šolo ter medgeneracijske povezanosti 
otrok in učencev je vrtec pri šoli ali 
šola z vrtcem najboljše, kar lahko živi 
vzgojno izobraževalna ustanova, zato 
bi zelo rada, da tako ostane. Naporno 
pa vseeno je, ker so področja, ki za-
devajo vrtec in šolo skupaj in vsakega 
posebej res številna, nekatera pro-
blematična. V realnosti je marsikomu 
težko razumeti, da gre za dva programa 
vzgoje in izobraževanja, ki sta skoraj 
povsem ločena po financerjih: občina 

za program predšolske vzgoje in minis-
trstvo za osnovnošolsko izobraževanje. 
Sredstva zagotavljata oba, vendar pa 
sta programsko sorodna šola in vrtec 
stroškovno povsem ločena. 

Ali so otroci v osnovni šoli preobre-
menjeni ?

Otroci so v šoli obremenjeni, ker učenje 
ne more biti vedno igra, je tudi resno 
delo. Preobremenjeni pa so, ko se na-
kopiči neznanje, kadar ne opravljajo 
domačih nalog in drugih obveznosti v 
povezavi z učenjem, kadar v učenju in 
znanju ne vidijo užitka in smisla. Vsak 
s težavo dela tisto, česar nima rad, 
hkrati pa ni nič težko, kar je zanimivo. 
Otrokom je treba neprisiljeno prilju-
biti učenje. Receptov ni in to je eden 
od čarov pedagoškega poklica, dela 
z mladimi – hkrati pa ga to dela zelo 
odgovornega in zahtevnega. 

Kako je z interesnimi prostočasov-

nimi dejavnostmi na šoli Moravče 
– ali so zadovoljivo razširjene in ali 
delujejo skozi vse šolsko leto?

Delujejo od oktobra do maja, menim, da 
so zadovoljivo razširjene, manjka nam 
le strokovno usposobljenih trenerjev 
z licencami za športne dejavnosti, pri 
katerih smo že v preteklosti dosegali do-
bre, lahko rečem izjemne rezultate, npr. 
pri odbojki, košarki. Tehnične interesne 
dejavnosti so dobra nadgradnja pouku 
in izbirnim predmetom, dosegamo tudi 
dobre rezultate na tekmovanjih. Nekaj 
otrok je resnično tehnično nadarjenih. 
Sicer na šoli prevladujejo deklice, ki so 
v plesnih dejavnostih udeležene v večini. 
Menimo, da imamo tudi na plesnem po-
dročju veliko nadarjenih otrok. Težavo 
pa predvsem vidim v tem, da je zaradi 
prevozov težko pridobiti otroke za inter-
esne dejavnosti v popoldanskem času. 

Janez VIRK

OSNOVNA ŠOLA JURIJA VEGE, MORAVČE
Zakaj se šola imenuje po JURIJU 
VEGI ?

Jurij Vega se je rodil v Zagorici pri 
Moravčah. Danes Zagorica sodi v 
občino Dol in je Zagorica pri Dolu. 
Tedaj pa je spadala v župnijo Mo-
ravče. Bistveno je to, da je ravno v 
tistem času cesarica Marija Terezija 
kot prva v Evropi, uvedla obvezno 
nedeljsko šolo. In v to nedeljsko 
šolo je hodil mali Jurij v Moavško 
župnišče. Torej, več kot zasluženo se 
šola imenuje po Vegi (ki pa se je tedaj 
pisal Veha).
Kdo je bil JURIJ VEGA ?

Rodil se je leta 1754 v revni kmečki 
družini (kot najmlajši med štirimi 
otroci) v Zagorici pri Moravčah. Pri 
dvanajstih letih je odšel od doma v 
Ljubljano in kasneje na Dunaj, kjer 
je leta 1802 skrivnostno umrl.
Zaradi svojih izjemnih znanstvenih 
dosežkov je bil od pastirčka, preko 
podpolkovnika topničarjev povzdig-
njen v barona. To mu je nakopalo 
neizmerno zavist stanovskih kolegov, 
kar je morda tudi botrovalo njegovi 
smrti.
Zakaj je Jurij Vega tako pomem-
ben?

Jurij Vega je eden najbolj znamenitih 
»uporabnih matematikov« v sveto-
vnem merilu. Izjemno je bil zaslužen 

za razvoj balistike – kot topniški oficir, 
ukvarjal se je z vrsto matematičnih pro-
blemov, napisal je logaritemske tablice, 
ki jih je ves svet uporabljal, povsem 
nespremenjene celih dvesto let (!) do-
kler jih niso pred kratkim nadomestili 
računalniki. 
Vrsta mest je po njem poimenovala 
svoje ulice in trge, po njem se imenu-
jejo nekatere šole v Sloveniji, slovenski 
šolarji vsako leto tekmujejo med seboj 
v matematičnem znanju za Vegovo 
značko, ime Jurija Vege pa nosi tudi 
eden od kraterjev na Luni.
Koliko učencev je vpisanih v šolskem 
letu 2007/2008 v osnovno šolo Jurija 
Vege v Moravčah?

530, od tega 485 na matični šoli in 45 
na podružnični šoli v Vrhpolju. Poleg 
teh pa jih bo v vrtec vključenih še 123 
otrok, kar pomeni, razen dveh vsi otroci 
teh starostnih populacij v občini.
Koliko je med navedenimi »vozačev«?

Z organiziranim prevozom se bo vozilo 
v šolo kar 343 otrok.
Koliko oddelkov je v šoli?

V novem šolskem letu bo 23 oddelkov 
na matični šoli in 3 v Vrhpoljah. Poleg 
teh bo na centralni šoli 5 oddelkov po-
daljšanega bivanja in 2 taka oddelka 
v Vrhpolju.
Koliko učiteljev skrbi za vse to?

V novem šolskem 
letu bo na šoli zaposlenih 53 strokov-
nih delavcev, v vrtcu pa 15.
Kakšne možnosti ponuja šola za inter-
esne dejavnosti otrok po pouku?

Predvidevamo ponudbo še izboljšati 
od minulega leta, ko je bilo na raz-
polago 30 krožkov v 22 različnih 
dejavnostih, poleg tega pa še otroški 
in mladinski pevski zbor. Naj krožke 
naštejemo: plesni, rajalni, folklorni, 
angleščina,  nemščina, likovni, raču-
nalniški,  naravoslovni zgodovinski 
glasbeni fotografski,  pravljični, vesela 
šola pil, šahovski tehnični, vezenje,  
kolesarski, male sive celice strelski, 
od športnih dejavnosti pa: planinski, 
odbojkarski in rokometni. 
Skupno je v vseh teh krožkih sodelova-
lo lansko leto 584 otrok, torej več, kot 
je bilo učencev na šoli. To pa pomeni, 
da nekateri sodelujejo tudi v dveh ali 
več dejavnostih, nekateri pa v nobeni. 
A slednji so bolj redki.
Osnovna šola Jurija Vege Moravče 
velja za šolo, kjer noben učenec 
ne zapusti šole, ne da bi se naučil 
plavati?

Resnično je to naš cilj in prizadevamo 
si ga izpolnjevati.
Gornje podatek in odgovore nam 
je pomagala pripraviti pomočnica 
ravnateljice ga. Terezija JUVAN.
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vo na temo: Z motorji skozi čas. Naslov 
smo vzeli čisto dobesedno in pripeljali 
v kulturni dom dve kolesi še iz časov, 
ko motorjev še ni bilo, kar lepo število 
starodobnikov in na koncu tudi nekaj 
novejših motorjev. Kljub nekaterim kriti-
kam smo mnenja, da se na podeželju še 
vedno vozijo z motorji.  Vsi razstavljeni 
motorji so bili namreč  iz občine Morav-
če. V avli kulturnega doma  je Društvo 
podeželskih žena tudi prodajalo svoje 
slastno pecivo.
Prihodnje leto bo potekal že 30. Kmečki 
praznik.
Vse, ki bi želeli sodelovati, že sedaj vabi-
mo, da se nam oglasijo na naslov DPM 
Moravče, Vegova 7, 1251 Moravče ali na 
e-mail dpm.moravce@gmail.com.
V svoje vrste  vabimo tudi nove člane 
in članice, ki bi se nam radi pridružili. 
Vabimo vse mlade in mlade po srcu, da 
pridete na sestanek društva, ki bo v so-
boto 8.9.2007 ob 20 uri v avli Kulturnega 
doma v Moravčah. Na sestanku se bomo 
tudi odločili, kam bomo jeseni odšli na 
našo vsakoletno strokovno ekskurzijo. 

Nina Jemec

Iz naših krajev

Letošnji 29. Kmečki praznik v Moravčah 
se je letos izjemoma pričel že v petek, 
27.7.2007. Poskusili smo namreč kako 
bi se obneslo, če bi Kmečki praznik 
malce raztegnili na dva dneva. V petek 
je na oder stopilo kar nekaj mladih glas-
benikov. Začeli smo z Moravškim triom, 
nadaljevali smo bolj rokersko s skupino 
Nove konzerve. Nastopila je tudi mlada 
pevka Nastja Zajc, za zabavni konec pa 
so nastopili že dobro uveljavljen ansam-
bel Študentski trio. Kljub bolj majhnemu 
številu obiskovalcev se je zabavni večer 
zavlekel dolgo v noč. 
V nedeljo  smo pričeli, kot že nekaj let, 
s kmečkimi igrami. V igrah so nastopile 
štiri ekipe DPM Moravče, DPM Kamnik, 
DPM Litija in Šmartno ter Fontanci. Po-
merili so se v petih igrah. Za gledalce 
najbolj zabavna je bila prva igra, kjer so 

se morali tekmovalci 10 krat zavreti okoli 
palice, potem pa s smučmi presmučati še 
nekaj metrov do cilja. Če ne veste zakaj je 
bila igra tako zabavna, poskusite doma. 
Kako se boste počutili če se 10 krat za-
vrtite okoli palice, ki jo držite pokonci v 
roki, glavo pa imate na naslonjeno na 
vrhu palice? Naslednja igra je bila vaso-

29. Kmečki praznik v Moravčah
vanje. Tekmovalec je moral prenesti pet 
bal mimo ovir do dekleta in jih sestaviti v 
stopnice, da je na koncu lahko po stopni-
cah odnesel šopek do svoje izbranke. Na 
koncu je šla zmaga na letošnjih Kmečkih 
igrah v roke Fontancev. 
Za zabavni večer dolgo v noč, pa je tudi 
letos odlično poskrbel Ansambel bratov 
Poljanšek. Tudi jedače in pijače na prazni-
ku ni manjkalo, saj smo se članice in člani 

Društva podeželske mladine Moravče 
potrudili po svojih močeh, da ja bil tudi 
letos Kmečki praznik dobro organiziran. 
V kulturnem domu  smo pripravili razsta-

Poletne turistične novice so tokrat bolj skope.
• Dovolite le, da vas ponovno povabim 
na rekreativno hojo po učno sprehajalni 
poti Rača. Če ste za hojo v družbi, se 
mam pridružite vsak torek ob 18. uri  pri 
gasilskem domu v Krašcah.
• Februarja objavljena natečaja za tu-
ristični spominek Moravč in za moravško 
maskoto – mucka - se iztečeta 1. oktobra 
(pobrskajte med starimi številkami Novic 
iz Mor. dol. ali na www.turisticnodru-
stvo-moravce.org)  Če ste bili v poletnih 
mesecih ustvarjalni in če se vam je utrnila 
kakšna dobra likovna ideja, pošljite na 

TD Moravče, Vegova ul.19, 1251 Moravče.
• Teče tudi ocenjevanje za Zlati lipov list. 
Malo smo »poškilili« tudi k prejšnjim dobit-
nikom prvih nagrad, ki letos niso v konku-
renci in videli, da so nagrade prišle v prave 
roke. Kdor zna, pa zna! Priložena fotografija 
je posneta pri lanski zmagovalki.
• V letnem delovnem planu imamo še pri-
pravo  razstave o kozolcih na moravškem. 
Upamo, da bo pripravljena do jeseni. Če 
ima vaš kozolec zanimivo zgodovino, bomo 
zelo, zelo veseli, če nam jo boste zaupali. 
Pokličite na tel. 041 326 292.

Za TD Moravče Dani Jančar

Turistično društvo Moravče
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Iz naših krajev

Letošnje poletje smo se taborniki Rodu moravške doline 
odpravili na taborjenje h Kolpi, natančneje, na jaso blizu 
vasi Grm pri Podzemlju in tam preživeli sedem nepozabnih 
dni. Da je bilo taborjenje res zanimivo, smo obdržali lan-
skoletno idejo organizacije, tabor organizirali ter uspešno 
izpeljali z rodom Louisa Adamiča iz Grosuplja. Ta možnost 
nam dovoljuje vpogled v delovanje drugih taborniških rodov 
po Sloveniji ter izmenjavo navad, unikatnih znanj ter še po-
sebej – spoznanje posameznih tabornikov iz drugih rodov, 
oziroma novih prijateljev, saj se tudi na tak prijeten način 
lahko naši člani samostojno prepričajo, da je taborništvo 
tudi drugje še vedno živahno, zabavno, poučno ter veliko 
večje gibanje, kot pa ga predstavlja naša enota v Moravčah, 
kot košček svetovnega mozaika.
Bilo je lepega ponedeljkovega jutra, 9. juli-
ja, ko sta dva avtobusa pripeljala skoraj 60 
radovednih ter predvsem dogodivščin željnih 
tabornikov. Skupni taboreči, iz našega in 
Grosupeljskega rodu, so se po začetni ne-
gotovosti in sramežljivosti hitro začeli spo-
znavati med seboj in kmalu smo ugotovili, 
da bo to eno bolj zanimivih taborjenj.
Program je bil (kot se za tabornike spodobi) 
pester. Dopoldne smo se učili novih tabor-
niških veščin in dopolnjevali že osvojene, 
popoldne pa je popestrilo kopanje v Kolpi 
in igre ob njej, pri čemer se nam je dvakrat 

Moravški taborniki osvajali Kolpo

pridružil tudi (ne)prijetni 
dež, ki nas je nežno ohladil 
ter združil v skupnih prosto-
rih v taboru, kjer se je pelo, 
igralo, plesalo...
Ko je nad dolino reke Kolpe 
padel mrak, smo se poš-
teno nasmejali ob štafetnih 
igrah in improvizacijskem 
gledališču, možgančke smo 
ohranili v polni pripravlje-
nosti z igrami, kot sta Male 
sive celice po taborniško in 
100 vprašanj, zadnji večer 

pa so novopečeni taborniki preživeli svoj taborniški krst. 
Sledili so še drugi svečani dogodki, saj so še nezapriseženi 
novi taborniki izrekli taborniško prisego, da bodo vedno 
zvesti domovini ter spoštovali ljudi in naravo, nato so bila 
podeljena višja priznanja že bolj izkušenim tabornikom, 
osvojene veščine mlajšim ter nagrade najvzornejšim, naj-
prizadevnejšim tabornikom, skupinam za najlepše urejen 
šotor v času taborjenja ipd.
Seveda ni manjkal niti bivak, na katerem so mladi taborniki 
dokazali, da so iz pravega testa, da odrastejo v krepke in 
iznajdljive fante in dekleta ter so daljši čas preživeli v naravi 
le z opremo, ki so jo po naporni poti do kraja bivakiranja 
prinesli sami, brez šotorov ter sodobnih naprav.
Na zadnji dan, nedeljo, 15. julija, so nas obiskali starši, mi 
pa smo jim pokazali, kaj smo zanimivega počeli, ustvarjali 
čez teden, pripravili razstave, demonstrirali postavljanje 
šotora iz šotork, postavitev ognja in ostale pomembnejše 
taborniške panoge. Še isti dan smo taboreči iz našega rodu 
ter mlajši člani rodu Loiusa Adamiča zapustili tabor, tam 
pa je ostala še grosupeljska starejša mladina ter njihovo 
vodstvo, pripravljeni še na dodaten teden pustolovščin.
S takovrstnim načinom zabave, se povezujemo z društvi ter 
mladino po Sloveniji, si širimo obzorja, ohranjamo čistega 
duha in zdravo telo, ob tem pa še spoznavamo Slovenijo ter 
posamezne kraje v njej, kot tudi mi predstavljamo svoj rod 
in celotno občino društvom po deželi.
Taborniki rodu Rod moravške doline, Rod Louisa Admiča 
ter vsi ostali…kmalu nasvidenje!
Z naravo k boljšemu človeku!

vodniki RMD

Praznovali smo 35. obletnico 
valete OŠ Jurija Vege Moravče

Kje so tiste stezice, k` so včasih bile…, smo si zapeli tudi v 
petek, 22. junija 2007 na srečanju ob 35. obletnici valete 
OŠ Jurija Vege Moravče. Srečanje je bilo zelo prijetno, saj 
se nekateri vidimo redko, oziroma samo ob obletnicah, zato 
si imamo veliko povedati. Ob spominu na šolske dne, se 
mnogokrat od srca nasmejimo. Najbolj nas je presenetil 
sošolec Ribič Jože, ki je o vsakem od nas vedel anekdoto 
iz šolskih dni pa tudi obdaril vsakega. Želimo si, da se 
nam ob 40. obletnici naše valete pridružijo tudi tisti, ki jih 
tokrat ni bilo.

V imenu prisotnih Jožica in Vika
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Iz naših krajev

Društvo podeželskih žena Moravče ima svojo 
kandidatko za Mlado kmetico leta 2007
Morda ste začudeni, ko ste prebrali 
naslov. Društvo podeželskih žena Mo-
ravče še vedno deluje. Nekaj časa sicer 
nismo bile slišne in vidne ampak to je 
samo zatišje pred dežjem. V letošnjem 
in prihodnjem letu se nam obetata dve 
veliki prireditvi, zato se že sedaj pri-
pravljamo nanje. 
Imam dolžnost, da vam predstavim 
društvo v tem času. Letošnji občni zbor, 
ki smo ga imele marca, je bil istočasno 
še volilni. Potekel je mandat prejšnje-
mu predsedstvu in obema odboroma. 
Po nekaj letnem predsedovanju gospe 
Romane Capuder smo bile presenečene, da je izrazila željo o prenehanju 
opravljanja te funkcije. Romana je zaradi dodatnih obveznosti v službi in v 
svoji družini, preobremenjena in nas je prosila, da jo zamenjamo. Nismo si 
mogle predstavljati društva brez predsednice Romane. Z vso pravico lahko v 
imenu vseh članic rečem, da si nismo znale prestavljati katera bi jo lahko v 
vsem zamenjala. Bila je strokovna, iznajdljiva, organizatorska in prijateljska 
sočlanica in predsednica. Dejstvo pa je, da smo morale zbrati novo predsedni-
co. Na občnem zboru smo tako zbrale in izvolile za predsednico gospo Brigito 
Barlič in za  podpredsednico gospo Mimi Brodar. Tajnica gospa Darja Galin 
in blagajničarka Pavla Pirnat pa sta ostali še za naslednji mandat.
Nekaj aktivnosti smo že organizirale v letošnjem letu. Marca nam je gospa 
Andreja Ribič v kulturnem domu predavala o zgodnjem odkrivanju raka na 
dojkah, maja smo se odpravile na enodnevno kopanje in počitek v Terme Topol-
šica in julija tradicionalno sodelovale na 29. kmečkem prazniku v Moravčah. 
Sodelovale smo tudi pri prireditvi ob 10. obletnici gasilske zveze Moravče. 
Prvomajske praznike smo na dnevu občine Moravče pogostile mimoidoče v 
Volčjem potoku, junija smo obiskale srečanje društev podeželskih žena so-
sednjih občin, Kamnik, Domžale, Lukovica, Tuhinjska dolina v Lukovici. 
Z največjim ponosom pa vam sporočamo, da imamo letos v našem društvu 
kandidatko za »Mlado kmetico leta 2007«. Kmečki glas, organizator izbora 
je med vsemi prijavljenimi izbral osem kandidatk med njimi našo novo pred-
sednico gospo Brigito Barlič in Peč. Veliki finale bo potekal 24. avgusta v 
Ravnah na Koroškem. Naša Brigita se že pripravlja in seveda tudi me ostale 
članice, saj jo bomo spremljale ter jo hrabrile in navijale zanjo. Posebno smo 
vesele, da nas pri tem podpira tudi župan gospod Martin Rebolj in Občina 
Moravče. Poskrbele bomo za promocijo občine Moravče in obljubljamo, da 
se v naslednji številki  zopet oglasimo z reportažo iz izbora. Ne bomo razo-
čarane, če Brigita ne zmaga. Za nas je zmaga že pred izbor in uvrstitev med 
finalnih osem kandidat iz cele Slovenije. Če pa naša Brigita zmaga, pa nas 
čaka drugo leto izbor »Mlade kmetice Leta 2008« v Moravčah. Ne bomo se 
ustrašile, s pomočjo drugih društev in Občine Moravče bomo speljale izbor 
in še dodatno poskrbele za promocijo Moravč. 
Na začetku sem omenila, da se nam obetata v letu 2008 dve prireditvi. Eno 
sem omenila v prejšnjem odstavku. Julija 2008 je 30. Kmečki praznik in 
istočasno tudi 30 let obstoja »Društva podeželskih žena Moravče«, ki je tudi 
najstarejše tovrstno društvo v Sloveniji. Obletnico bi rade obeležile svečano, 
zato so priprave toliko bolj intenzivne.
Spoštovane občanke, žene Moravške doline, ob tej priliki vas vabim, da se nam 
pridružite in s svojim članstvom prispevate k aktivnejšemu delovanju z novimi 
idejami. Dosedanjim tridesetim članicam se lahko pridružite na srečanju, ki 
ga organiziramo vsak drugi petek v mesecu ob 20. uri v avli Kulturnega doma 
ali pokličete Brigito (041-923-016), Pavlo (031-409-707) ali Darjo (041-267-
312). Vesele bomo vseh, ki nam boste pristopile. Dobrodošle!

Zapisala: Darja DPŽ Moravče

Prvi termin podeželskega 
tabora uspel
Med 26. in 30. junijem je v Gradišču pri Litiji potekal 
prvi termin podeželskega tabora na domačiji Vovk. 
Otroci med 5 – 13 letom so preživeli 5 dni v neokrnje-
ni naravi pod vodstvom ga. Agate Lambergar. Tabor 
letos poteka že drugo leto in je zanj veliko zanimanja, 
saj se ga je že v prvem terminu udeležilo kar 19 otrok! 
Otroci so spoznavali naravo, delo na kmetiji, se igrali 
zabavne igrice, spali na seniku ter še marsikaj. 

Vodja tabora ga. Lambergar nam je povedala sledeče:  
»Otroci so bili navdušeni nad naravo ter kako se da 
živeti na prostem v vseh vremenskih prilikah, saj smo 
imeli tudi nekaj smole s slabim vremenom. Vedoželj-
no so spraševali in dojemali življenje in obveznosti 
na kmetiji. Radi so sodelovali pri aktivnostih, ki jih v 
tem okolju lahko ponudimo. Otroci se že v šoli sreču-
jejo s podobnimi temami, pri nas pa jih še praktično 
izkusijo na svoji koži in tako dodatno utrjujejo svoje 
znanje. In prav to, kar sami delajo, vidijo, spoznajo 
se jim najbolj vtisne v spomin. Prav tako pa je zelo 
pomembno druženje z vrstniki iz različnih krajev 
Slovenije. Pohvaliti se moramo, da je ponudba prese-
gla okvire naših občin, saj prihajajo otroci iz Kranja, 
Postojne, Tolmina, Ljubljane in drugih krajev. Otroci 
ne poznajo ovir, že v prvih dneh se pogovarjajo kot 
stari znanci, si izmenjajo izkušnje in tudi naslove. 
Nekateri otroci, ki so lani obiskali naš tabor, so se 
prav tu letos spet srečali. Snidenje in tudi ves teden 
je minil v prijetnem vzdušju. Mlajši otroci so navezali 
stike tudi s starejšimi, starejše posnemajo in se od 
njih učijo. Starejši pa so bili do mlajših prizanesljivi, 
jih vzeli  v družbo in jim pomagali. 
Trudimo se, da vsako leto popestrimo program, letos 
smo povabili lokostrelca in obiskali pastirja. Anima-
torki Laura in Tjaša, prav tako pa tudi vsi člani naše 
domačije na tem mestu pozdravljamo vse udeležence 
poletnega tabora, se zahvaljujemo staršem za za-
upanje, vsem znancem in prijateljem pa za podporo 
in pomoč.«
V Gradišču bo letos poleti še slišati otroški smeh, 
saj bosta v mesecu avgustu še dva termina pode-
želskega tabora. Kljub današnjemu načinu življenja, 
ko ne moremo brez televizije in računalnika, kaj šele 
brez elektrike, se da preživeti. Na taboru ni ničesar 
od prej omenjenega, pa vendar se imajo otroci lepo 
in v duhu narave preživijo čudovit teden.  

Irena Videc,  www.podezelje-laz.si
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20.08.2007
V obdobju preteklih let, predvsem pa v letošnjem letu, smo pri-
ča vse večjim vremenskim neprilikam. Mogoče je to posledica 
klimatskih sprememb, ali pa tudi ne. Nesporno pa je, da se v 
celotnem svetu in tudi pri nas dogajajo katastrofalne poplave in 
ognjene stihije, ter vročinski vali z posledično sušnimi obdobji, 
ki niso značilna za posamezne letne čase.
V našem kraju imamo dobesedno srečo, saj nas hujša neurja 
preprosto zaobidejo. Nedolgo tega je moravško dolino priza-
dela toča in to v ozkem pasu, ki pa večje materialne škode 
ni povzročila. Poškodovane so bile predvsem poljščine in pa 
vrtnine ter nekaj sadnega drevja.
 Glede na redkejše in pa nesorazmerno porazdeljene padavine je 
na ogroženih območjih prišlo do pomanjkanja pitne vode, katero 
smo gasilci uspeli pravočasno in v zadostnih količinah dostaviti.
20.08.2007 ob 12.35 uri pa je ob močnem nalivu regijski 
center za obveščanje Ljubljana- 112 prejel štiri obvestila o za-
litih kleteh na območju Moravč točneje na Trznu. Med nalivom 
so meteorne vode z gradbišča ceste odnašale večje količine 

Posredovanje operativnih članov Prostovoljnega gasilskega 
društva Moravče ob močnem deževju

gramoza, ki je že prepolnim odvodnim jaškom in kanaletam 
onemogočal odvodnavanje.
V dveh primerih smo opravili samo ogled in čistili jaške, v dru-
gih dveh primerih pa je bilo potrebno črpati vodo, odstraniti 
nanos peska, in pa seveda odstraniti imovino iz poplavljene 
kleti. Zatem smo občanom pomagali odstraniti tudi nanose 
mulja iz objekta. Obvestili smo tudi pristojne službe, katere so 
si ogledale posledice, in bodo kasneje tudi ocenile materialno 
škodo, ki pa zagotovo ne bo majhna.
Potrebno omeniti tudi izjemno požrtvovalnost posameznih 
občanov, ki so s svojim delom bistveno pripomogli k omejitvi 
posledic naliva.
V tem primeru je zagotovo prišla do izraza tudi nova motorna 
črpalka, ki je bila uradno predana v operativno delovanje dva 
dni pred omenjenim nalivom in seveda posredovanje morav-
ških operativnih gasilcev. Ob tem se je izkazalo, da je naložba 
v gasilsko zaščitno in reševalno opremo dobra naložba, saj je 
na voljo kraju in občanom. 

Za Pgd Moravče: Milan Peterc

Ansambel Najlepši cvet je nastal leta 
1999. Anja Žibert igra harmoniko 
in kitaro, Petra Knez klaviature in 
kitaro, prejšnja članica Aleksandra 
Debevec pa je igrala bas kitaro in 
kitaro. Pred dvema letoma jo je na-
domestila Anja Obran, ki igra isto kot 
je prej igrala Aleksandra. Dekleta smo 
začela ustvarjati glasbo pod okriljem 
mentorjev Francija Falanta in Janija 
Kortnika. Leta 2000 smo imele prvo 
uradno predstavitev. V začetku delo-
vanja ansambla smo bila dekleta stara 
12, 10 in 8 let in s tem so bile v tistem 
času najmlajši dekliški ansambel v 
Sloveniji.
Leta 2002 je izšla naša prva kaseta in 
zgoščenka z naslovom Najlepši cvet, 

Predstavitev ansambla Najlepši cvet
pripravile pa smo tudi veliki koncert na 
katerem smo se prvič uradno predstavile 
javnosti. Temu so sledili številni nastopi 
po Sloveniji kot tudi v tujini. Nastopile 
smo na hrvaški obali, odpotovale na Ni-
zozemsko, v Kanado in ZDA, v zadnjem 
letu pa tudi v Nemčijo, pred tednom dni 
pa smo se vrnile iz drugega gostovanja 
v Kanadi. V sodelovanju z društvom Tri-
glav iz Londona, smo, kot že omenjeno, 
že drugič igrale po Kanadi. Nastopile 
smo v slovenskih društvih v Ontariu ter 
ZDA – društvo Triglav, društvo Bled, 
Lipa park, Slovenski park, ribiško in 
lovsko društvo Alliston, v ZDA pa smo 
obiskale Slovensko Pristavo v Cleve-
landu. Za slovenske zdomce smo leta 
2004 pripravile zgoščenko ter njim po-

svetile naslovno 
pesem z naslovom 
Dragi naši rojaki, 
letos pa smo pri-
pravile zgoščen-
ko z naslovom Na 
kozolcu. Nastopi 
so potekali med 
vikendom, torej 
ob sobotah in ne-
deljah, med ted-
nom pa smo imeli 
oglede različnih 
znamenitosti Ka-
nade – Niagar-

ske slapove, CN Tower, Wonderland, 
Marinland; kjer smo imele tudi čast 
nastopati s kanadskim kraljem polk 
Walterjem Ostankom; in še druge. Tudi 
vodnih užitkov nam ni primanjkovalo; 
namakale smo se v jezeru Grand Band, 
v društvih pa smo se imele priložnost 
kopati v njihovih bazenih. 
Vsaka lepa izkušnja se enkrat konča 
in tudi za nas je prišel dan odhoda v 
Slovenijo. V Kanadi smo spoznale kako 
pomembno se je zavedati svojih kore-
nin, jih vzgajati in se zanje boriti, vsem 
trem pa nam je bilo to lepo potovanje, 
kjer smo spoznale mnogo novih ljudi 
in ki nam bo za vedno ostal v lepem 
spominu. 

V.R.
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Leseni rogisti na Poljskem
Slovenska inštrumentalna etno skupina Leseni rogisti, ki 
preseneča s svojo glasbo in edinstvenimi doma narejenimi 
instrumenti, doma iz naših krajev: Moravč, Kresnic, Litije, 
je v juniju, natančneje od 15. do 17. junija, gostovala na 30. 
mednarodnem festivalu in tekmovanju pihalnih orkestrov 
na Poljskem. V mestu NOWY SACZ, v katerem prebiva kar 
40.000 prebivalcev, se je v teh treh dneh na nastopih zvrstilo 
okrog 40 pihalnih orkestrov. Leseni rogisti so se festivala ude-
ležili na povabilo mednarodne zveze za folkloro (C.I.O.F.F.) 
kot posebni gostje. Povsod, kjer so nastopili in se pojavili s 
svojimi nenavadnimi instrumenti, so bili deležni veliko ob-
čudovanja in pozornosti. Njihov nastop in intervju z Jožetom 
Setničarjem je posnela tudi poljska nacionalna televizija.

Po izjavah organizatorja festivala so bili Leseni rogisti 
najboljši gostujoči ansambel v 30 letih. Take pohvale so 
odtehtale izmučenost po 12-urni vožnji na neudobnih se-
dežih minibusa.
V resnici so Leseni rogisti nekaj novega in še ne videnega 
na slovenski etno sceni, nekaj kar je zraslo iz hobija in je 
morda tudi zato toliko več vredno. Fantje, ki bodo naslednje 
leto praznovali 10. letnico delovanja, se s svojo glasbo in 
prečudovitimi rogovi promovirajo kar sami in predstavljajo 
svoje domače kraje: Litijo, Moravče, Kresnice. Prav zato jim 
podpora županov: moravškega in litijskega, pri nastopih, 

kot je bil ta, toliko več pomeni. Za vso podporo in pomoč 
se obema županoma in vsem ostalim, rogisti najlepše za-
hvaljujejo.
Skupaj z izdelovalcem rogov Jožetom Setničarjem so na-
stopili tudi Moravčani: Jure in Milan Močilnikar, Milan 
Kosmač, Ivo Groboljšek, Vojko Zajc, Aleš Capuder Prvič z 
njimi pa sta se predstavila Gašper Cerar in Tilen Marolt. Vsi 
člani skupine so tudi člani Moravške godbe. Med seboj pa 
še vedno pogrešajo najstarejšega člana Staneta Setničarja, 
ki je pred nekaj meseci umrl.
V treh dneh, prebitih na Poljskem, so spoznali tudi veliko 
znamenitosti. Najbolj jim je ostal v spominu kip papeža 
Janeza Pavla II., po rodu Poljaka, ki je svojo domovino in 
ta kraj obiskal le malo pred svojo smrtjo.
Sicer pa so tudi rogisti zelo dejavni. Že dvakrat so nastopili 
na mednarodnem srečanju ljubiteljev praženega krompirja, 
na Bledu so se predstavili na etno festivalu Okarina, otvorili 
so samostojno razstavo rogov Jožeta Setničarja v Rogaški 
Slatini, v okviru prireditve Poletje na gradu Rajhenburg pa 
so konec junija sooblikovali gledališko predstavo. Nastopi na 
prireditvah v Moravčah, Litiji, Kresnicah in okoliških krajih 
pa so njihova stalnica. Avgusta pa fante čaka še pomemben 
nastop v Italiji v okviru mednarodne zveze za folkloro.

po pogovoru s skupino Leseni rogisti 
zapisala Božena Groboljšek, foto: Jože Setničar

Pihalna godba Moravče v svatih
V soboto, 14. julija so se v gradu Tuštanj zbrali 
godbeniki s posebno nalogo zaigrati na poroki 
svojemu predsedniku. Barbaro Lebar in Matjaža 

Bizilja, predsednika 
Pihalne godbe 
Moravče, je poročil 
župan Martin 
Rebolj. Cerkveni 
del slovesnosti je 
potekal v župnijski 
cerkvi na Vrhpolju. 
Za mladi zakonski 
par so seveda v 
nadaljevanju sledili 
medeni tedni. 

Barbari in Matjažu 
želimo veliko sreče 
ter da bi znala 
vedno ohraniti 
medsebojno 
ljubezen! 

V. R.
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Ko spregovori višja sila
Od strele udarjeno drevo, ki zbuja strahospoštovanje, stoji 
v gozdu, ne daleč od Moravč. Do njega je najlaže priti po 
cesti, ki vodi proti Hribcam. Nakar pri križu zavijemo levo 
v bližnji gozd in po gozdni poti nadaljujemo še slabih 300 
metrov, dokler na desni ne zagledamo od strele udarjenega 
orjaka; z več kot 9 metrov dolgo izklesano razpoko.
Ob njem se popotnik lahko prav zamisli, s kakšno nepred-
stavljivo močjo razpolaga narava. 
V teh časih pa se v svetu zelo veliko govori še o nekaterih 
drugih nadnaravnih pojavih, o čudežih! 
Večina od nas je že slišala za Fatimske dogodke. Tam je 
Božja Mati, kot potrditev svojih prikazovanj obljubila zna-
menje, ki se je zgodilo 13. oktobra 1917. Tedaj je bilo v Fatimi 
zbranih okoli 70 000 ljudi, ki so bili priča nenavadnemu 
nebeškemu pojavu, ki je trajal celih 10 minut. 
Sonce se je začelo naglo vrteti okoli svoje osi in sipati okoli 
sebe snope mavričnih barv, potem je začelo naglo padati 
in v vijugah poplesovati. To je bila obljubljena čudežna po-
trditev, da so prikazovanja v Fatimi resnična! 
Manj pa so ljudem poznani nadnaravni dogodki, ki se že 
celih 26 let dogajajo v Hercegovini, v kraju Medžugorje. 
Ker v tem času, na celem svetu ni kraja, ki bi zbujal toliko 
začudenja in zanimanja kot Medžugorje, se nam zdi prav, 
da tudi bralcem Moravških Novic, ki so naši sokrajani, po-
sredujemo vsaj kanček tega v vedenje:
24. junija 1981 se je v Medžugorju zgodilo nekaj nena-
vadnega. 
Štirje otroci so pripovedovali, da so videli Sveto Devico 
Marijo, po njihove »Gospo«. 
Naslednjega dne se je Marija prikazala šestim otrokom, ki 
so bili stari: Ivanka (15 let); Mirjana (16 let), Vicka (17 let), 
Ivan (16 let); Jakov (10 let) in vidkinja Marija, (16 let).
Teh 6 otrok, je vse do danes ohranilo sloves, da so vidci 
Svete Device Marije.
Vsak od teh otrok je prestal na desetino zaslišanj, kot tudi 
preizkusov številnih strokovnjakov za nadnaravne pojave, 
ki so prihajali v Medžugorje iz celega sveta. 
Z najsodobnejšimi napravami in testi, so skušali odkriti 
morebitno goljufijo, toda na koncu so morali priznati, da 
gre res za nadnaravne pojave. 
Temu v prid priča tudi preko 400 čudežnih ozdravljenj, pa 
tudi drugih čudežev, ki so se in se še vedno dogajajo v Med-
žugorju in so vsa skrbno beležena.
Krona vseh dogodkov v tem svetem kraju, pa so nedvomno 
Marijina prikazovanja, njena materinska svarila in na-
sveti, ter njenih 10 skrivnosti, ki se tičejo Zemlje!
O resnosti njenih svaril priča tudi dejstvo, da ravno 10 let 
po njenem prvem prikazovanju, ko je že pozivala na mir, se 
je istega dne (10 let kasneje), v Bosni začela vojna! 
Glede prikazovanj je potrebno povedati, da so bili vidcem 
poleg skrivnosti razodeti tudi datumi, a vse mora ostati 
skrito, tako da se o tem niti vidci med seboj ne pogovarjajo. 
Trije vidci so že prejeli 10 skrivnosti in Mati Božja, se jim je 
prenehala redno prikazovati. Preostalim trem vidcem: Ivan-
ki, Vicki in Ivanu, pa je Gospa razodela po 9 skrivnosti in se 
jim še vedno vsakodnevno prikazuje ob 18h in 40min.! 
Prav vseh 10 skrivnosti, bo ob svojem času razodeto svetu; 
po vidkinji Mirjani! Od teh, sta že delno namignjeni 3. in 
7. skrivnost: 

- Znano je da gre pri 7. skrivnosti najverjetneje za neko 
negativno stvar, saj so vidci
 lepo prosili Marijo, da bi jo smeli preko molitve in posta 
ter žrtev vsaj delno omiliti!
- Pri 3.skrivnosti pa gre za Božje znamenje, ki naj bi se 
zgodilo na hribu prikazovanja; ter
 bo kot pravijo: lepo, neuničljivo in vidno ter prepričljivo 
za vse ljudi, da je Božje delo!
Vidkinja Mirjana si je morala izbrati duhovnika, ki bo ra-
zodel skrivnosti svetu. Izbrala si je patra Petra Ljubičiča. 
Deset dni prej mu bo mogla povedati kaj se bo zgodilo in 
kje! (Skupaj bosta preživela 7 dni v postu in molitvi, 3 dni 
prej, pa bo on to razodel svetu!)

Kot je znano, si duše v vicah več ne morejo same pomagati 
in kot same pravijo, je njihovo največje trpljenje prav hre-
penenje po Bogu, ki je izvor in sama ljubezen! 
Tako tudi mi verjamemo, da morda po razkritju 3. medžu-
gorske skrivnosti, morda naša vera ne bo imela več toliko 
zaslug kot pred tem. Zato smo se tudi v naši dolini odločili 
in ustanovili molitveno skupino, ki se vsako soboto ob 20h in 
15min.; sreča v cerkvici Žalostne Matere Božje na Hribcah, 
kjer zmolimo vse 4 dele rožnega venca! 
Vljudno vabimo prav vsakega od vas, ne glede na starost, 
spol, izobrazbo, poklic,…., da se nam pridružite. Vabljeni 
tako kristjani, kot nekristjani; tako tisti ki znajo moliti, kot 
tisti ki moliti še ne znajo; res prav vsakdo, ki želi biti zraven, 
je toplo povabljen! 
Marija pravi, da smo prav vsi njeni otroci in da je molitev 
ena najboljših naložb za dušo.
O teh stvareh bi bilo moč še zelo veliko pisati, zato če koga 
kaj zanima, mu bomo z veseljem odgovorili; 

MOLITVENA SKUPINA ŽALOSTNE
 MATERE BOŽJE / MORAVČE

(Oblikovala Marjan Karažija in Boštjan Hari) 
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Španija
Turistična agencija Kompas je letos v Španijo 
popeljala že večje število turistov, vendar tako 
številčne skupine kakor so bili počitnikarji na 
5 počitnicah Radia Ognjišče verjetno zlepa ne 
bodo imeli. Preko 600 se jih je zbralo iz vseh 
koncev Slovenije, da skupaj preživijo počitniške 
dneve. Tokrat smo počitnikarji videli in doživeli 
marsikaj zanimivega in poučnega. Ogledali smo 
si mondene kraje Monaco in Monte Carlo. Nato 
smo se ustavili v Gironi, se kopali na peščenih 
plažah Santa Susanne, skočili v Barcelono in na 
Montserrat in obiskali njihovo vinsko klet, kjer pro-
izvajajo peneče vino in imajo kar 35 kilometrov 
podzemnih hodnikov. 
Ogledali smo si Figuares in Dalijev muzej, se z ladjo po-
peljali do Tosse de Mar, bili na viteških igrah, si v Pirenejih 
ogledali samostan Ripollu in še in še. 
Večere smo preživljali v zabavnem vzdušju ob harmoniki 
in pripravljenih animacijah radijcev, ki so nam pripravili 
slovensko verzijo Esmeralde seveda z obilico solz in smeha. 
Skupaj z nami je nekaj dni preživel tudi ljubljanski nadškof 

Alojz Uran. Tako kot vedno se je našel čas tudi za duhovno 
oskrbo in tudi tokrat je bilo poskrbljeno tako za telo kakor 
duha. In na koncu je sledil še Lurd, kraj kamor si želijo 
mnogi. Na koncu na praznični dan gremo v Oglej in sledi 
povratek domov poln vtisov, fotografij in spominov, ki zlepa 
ne minejo, vsaj do naslednjih počitnic ne. 

Drago Jutršek

Moravška sekcija zdravilnih zeliščarjev je pripravila že tretjo 
razstavo s tematskim naslovom

Zdravilna zelišča je pametno 
uporabljati že preventivno

Moravško sekcijo zdravilnih zeliščarjev 
pri Društvu upokojencev, ki jo vodi  
gospa Vlasta Vresk, že poznamo. Vse-
eno nas vsakokrat znova presenetijo, 
ko pripravijo tridnevno razstavo zelo 
številnih zdravilnih zelišč.Priprava na 
razstavo poteka preko celotnega leta. 
Potrebno je poznati čas nabiranja, 
način sušenja in shranjevanja, poznati 
učinke in skrbno odmerjati količino. 
Posebnost razstave so bila »živa«, ali še 
rastoča zdravilna zelišča. Predstavili so 

jih za to , da bi jih obiskovalci kasneje 
lažje spoznali v naravi. Predsednica 
sekcije je povedala: «Radi bi osvestili 
ljudi, da ne bi bilo potrebno za vsako 
malenkost poiskati pomoč zdravnika. 
Seveda pa je pametno uporabljati 
zdravilna zelišča še preden zbolimo, kot 
preventivo.« Med številnimi zdravilnimi 
zelišči so najbrž na prvem mestu česen, 
čebula, timijan, materina dušica. Na-
vadno jih uporabljamo le kot začimbe.
Z njimi pa se da preprečiti marsikatero 
zdravstveno težavo.

Razstavo je slavnostno otvoril župan 
Martin Rebolj, ki je pohvalil delo sek-
cije in njihovo prizadevanje, da bi ljudje 
iskali več stika z naravo. V kratkem pro-
gramu ob otvoritvi je sodeloval Mešani 
pevski zbor DU in citrar Rado Kokalj. 
Tako so v Domu upokojencev nežni 
zvoki domače pesmi dopolnili naravo 
zdravilnih zelišč. 

VR
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Prva (nogometna) 
žoga v Moravški občini
Pred tremi leti, leta 2004 so moravški nogometaši 
praznovali 30 – letnico organiziranega nogometa v 
Moravčah. Leta 1974 so v okviru Telesno Vzgojnega 
Društva – TVD Partizan Moravče, katerega predsed-
nik je bil tedaj Ljubo DOSTAL, na splošno željo in po 
težkih pričakovanjih, ustanovili nogometno sekcijo. 
Predsednik le-te je postal Srečo JANČIGAJ. Ob 30 
– letnici je bilo o tej, pravzaprav sorazmerno kratki, 
zgodovini moravškega nogometa nekaj napisanega 
tudi v Moravških novicah. Ko smo se v letošnjem juniju 
začeli pogovarjati s sedanjim predsednikom nogomet-
nega kluba TERMIT MORAVČE Petrom JANEŽIČEM, 
o začetkih nogometa o Moravčah, smo ugotavljali, da 
prav gotovo sežejo bolj nazaj. Tako smo utemeljili naj-
manj letnico 1962, ko so se, na prostoru, kjer je danes 
avtobusna postaja v Moravčah, že igrale neuradne 
tekme z okoliškimi vasmi. Nogomet se je igralo tudi 
na »cegunci«, v Soteski, Pečah, Vinjah, v Moravčah 
pri kozolcu (kjer je sedaj Kmetijska zadruga), v Logu 
za znamenjem, na makadamskem igrišču pri Mrksku 
in še kje.
Peter JANEŽIČ, ki je bil zraven pri teh začetkih, pravi, 
da se je pravi razvoj nogometa v Moravčah začel po 
letu 1974.
Dalo bi se pa najti še bolj zgodnje začetke in začetnike. 
Kajti, leta 1974 je bil nogomet in sploh šport v Sloveniji 
že zelo razvit. Nogomet je bil v Sloveniji že kmalu po 
prvi svetovni vojni že široko priljubljen, resda predvsem 
med delavsko in študentsko mladino. Težko verjetno, 
da med njimi ne bi bilo nobenega Moravčana. Sploh pa 
je šport izbruhnil po II. svetovni vojni in je bil skorajda 
predpisan tako mladini v mestu, kot na vasi. In zopet je 
težko verjeti, da se ne bi Moravče »okužile« s športom. 
Ob tem se je potrebno spomniti, da TVD Partizan ni 
veljal za »šport«, ampak je bil dedič predvojnega Sokola 
in v tej organizaciji žoge ni smelo biti. Toda leta 1968 
je bil v Ljubljani Jugoslovanski kongres o športu, ki je 
korenito posegel v tak pristop TVD Partizana in to se 
je moralo tudi poznati v Moravčah. 
Kakorkoli že, odločili smo se, da skušamo poiskati ko-
renine športa, tako telovadbe (TVD Partizan) kot športa 
na sploh na prostoru sedanje Moravške občine. 

Predlagamo – naprošamo – vsakogar, ki ima kakšne 
spomine (po možnosti argumentirane s slikami ali za-
pisi iz časopisov) na prve začetke telovadbe ( sokolske) 
in športov v Moravčah: 
KDAJ, KJE, KDO – je telovadil, smučal, skakal na smu-
čeh, drsal na ledu, igral nogomet, igral hokej na ledu, 
sodeloval v atletiki ali v morebitnih drugih športih.
Naj svoje podatke sporoči na naslov Moravških novic 
( glej na 3.strani te številke, spodaj). Lahko v obliki pri-
spevka – opisa svojega spomina na to, lahko pa tudi 
predlaga, da se dobimo in pogovorimo.

Upamo, da bomo našli začetke športa v Moravški 
občini.

Janez Virk

Različna uspešnost ekip 
NK Termit Moravče

V minuli številki Moravških novic smo v člankih o športu, 
med drugim, prikazali tudi pogled na moravške nogometaše 
iz baze, iz zakladnice, od koder vse izhaja, oziroma naj bi 
izhajalo: IZ MORAVŠKE ŠOLE.
Pravijo, da so šolarji moravške šole v vseh športih v tek-
movanjih s šolami bivše domžalske občine uspešnejši, kot 
v nogometu. Seveda so v šolski nogometni ekipi igralci, ki 
igrajo pri NK Termit in obratno, v ekipah, mlajših in sta-
rejših cicibanov in mlajših in starejših dečkov ( U – 8, U 
– 10, U – 12 in U – 14 ) izključno šolarji z moravške šole. 
No in ko pogledamo lestvice Medobčinske nogometne zveze 
Ljubljana, v katere tekmovanjih nastopajo ekipe NK Termit 
Moravče, vidimo, da ugotovitve šole držijo: Oboji cicibani 
so na zadnjem mestu na lestvicah svojih tekmovanj, ekipe 
mlajših dečkov NK Termit sploh nima, starejši dečki pa so 
na sedmem mestu med desetimi ekipami v svoji ligi.
Ko pa pogledamo položaj v starejših kategorijah, vidimo, 
da je slika prav obratna: Kadeti (starost do16 let) mladinci 
(starost do 18 let) in člani so v gornjem delu lestvice v svojih 
ligah, pri tem so kadeti in mladinci, ki imajo oboji sicer 
skupni ekipi z vrstniki z Doba, v obeh tekmovanjih celo na 
drugem mestu, kar res ni od muh.
Od kod taka razlika? Zaradi zanemarjanja dela z najmlaj-
šimi, ker je vsa pozornost namenjena starejšim ekipam? 
So taka razmerja moči posameznih ekip oziroma položaj 
na lestvici slučajno takšni? Zaradi netalentiranosti Mo-
ravčanov za nogomet ? Če kaj ne verjamem, ne verjamem 
slednjega. Da namreč ravno Moravčani ne bi bili talenti-
rani za nogomet. Uspeh v športu je neizpodbitno v največji 
meri odvisen od delavnosti, prizadevnosti, vztrajnosti in od 
…..urejene glave. Slednjega ne bom razlagal – naj razume, 
kdor (z)more. Talent postane pomemben šele potem, na naj-
višji kvalitetni ravni, recimo v prvi slovenski ligi, ali pa še 
točneje: na ravni slovenske reprezentance. 
Zakaj so torej moravški najmlajši nogometaši najslabši v 
ljubljanski medobčinski nogometni zvezi. In kako so starejši 
dečki (U -14) lahko v obdobju od 21.aprila do 26.maja letos 
izgubili vseh 5 prvenstvenih tekem in to katastrofalno ?
To postavljamo kot – dobronamerno – vprašanje tega 
meseca !
Zahteva temeljit premislek, samokritičnost in iskanje re-
šitev!

Tudi to pot predstavljamo lestvice vseh tekmovanj, v katerih 
nastopajo moravški nogometaši. Najprej je potrebno pove-
dati, da smo za minulo številko dobili pomanjkljive podatke, 
kar to pot popravljamo. Nismo namreč dobili podatkov o 
ekipi kadetov (do 16 let starosti) in o ekipi veteranov (nad 
35 let), ki pa sta obe zelo uspešni. Nadalje smo dobili še 
to informacijo: ekipe kadetov, mladincev in veteranov niso 
sestavljene le iz Moravčanov, ampak so skupne s kluboma 
z Doba in Lukovice. Ob lestvicah pa navajamo še podatke, 
kako dobre nogometne strelce imamo v občini. Nedvomno 
med njimi izstopa Jan KONČEK, ki je trenutno najboljši 
strelec celotne ljubljanske lige, dal je 23 golov, kar je skoraj 
polovica vseh golov, ki jih je dosegla združena ekipa Termit 
Moravče in Roltek Dob.
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Nogometni turnir v Krašcah
Na pobudo Cerar Roka in pomoči gasilcev iz PGD 
Krašce je v Nedeljo 8.7. 07 potekal nogometni turnir za 
pokal KRAŠC. Igralo se je po sistemu 5 + 1. Prijavilo se 
je 6 ekip kar je za prvo organizacijo lepa udeležba. Po 
predhodnem zbiranju prijav je v petek potekalo žreba-
nje tekmovalnih ekip. Igralo se je preko celega dneva. 
Ekipe so bile porazdeljene do zaključnega finala. Na 
dan turnirja nas je pričakalo sončno vreme kar se je 
poznalo pri porabi vodi.
Po predtekmovanju je sledilo polfinle in razburljivo 
finale med Blagovico in Mlinšami. 

Rezultat turnirja:
 1.mesto BLAGOVICA
 2.mesto MLINŠE
 3.mesto MORAVČE
Vse tekmovalne ekipe so dobile diplome, od 1- 4 mesta 
pa pokale.
Turnir je potekal prvič in na pohvale tekmovalnih ekip 
in gledalcev o organizaciji ter izvedbi se nagibamo k 
tem, da turnir drugo leto ponovimo. 
Za pomoč pri organizaciji se zahvaljujemo lastniku in 
najemniku travnika, NK Termit Moravče, LKŠ .d.o.o., 
RMD Moravčam, Spini d.o.o in vsem ostalim kateri so 
pomagali pri organizaciji, da je turnir potekal v pri-
jetnem vzdušju.
 Športni pozdrav!

Cerar Rok, organizator

ČLANI:
Članska ekipa trenutno zaseda odlično tretje mesto v ljub-
ljanski ligi, na prvem mestu pa je Jevnica. Med strelci je 
Moravčan Rok CERAR na devetem mestu med vsemi strelci 
s sedmimi zadetki, na štirinajstem pa je David PRIMOŽIČ 
s 5 goli.

MLADINCI
Skupna ekipa z nogometaši z Doba deli trenutno odlično 
drugo mesto s Črnomaljci. Med strelci je Moravčan Matej 
RAVNIKAR dosegel doslej 8 zadetkov.

KADETI
Skupna Dobovsko Moravška ekipa je odlična druga, tik 
za prvouvrščenimi Domžalami. Ob že omenjenem prvem 
strelcu lige Janu KONČKU velja omeniti še dva moravška 
strelca: Žiga RESNIK je zadel doslej 8 krat, Marjan KOS 
pa 6 krat.

STAREJŠI DEČKI ( U -14)
so trenutno sicer še vedno na sedmem mestu od desetih 
ekip in to s 17 točkami. Toda zadnje uvrščena Litija, ki ima 
skupno le 9 točk je koncem maja Moravčane premagala in 
to v Moravčah s kar 4:1.
Najboljši Moravški strelec je Adnan MUHTARI s 7 doseže-
nimi zadetki, za njim pa Rok ŽUČKO s 5 goli.

CICIBANI (U – 10)
so na zadnjem mestu v svoji ligi z eno samo osvojeno točko 

doma z Medvodčani. Razlika do predzadnje Komende je 9 
točk, kar pomeni, da bodo Moravčani tudi ostali zadnji. Cela 
ekipa skupaj je v dosedaj odigranih 15 tekmah dosegla le 
2 gola, dobila pa jih je 156, tako da o strelcih ne moremo 
niti razmišljati.

VETERANI (nad 35 let)
Veterani – nogometaši iz Moravč igrajo skupaj z nogo-
metaši iz Doba in iz Črnega grabna za ekipo LUKOVICA 
(Moravčanov je v ekipi kar 6). Po 21 kolih so na četrtem 
mestu med dvanajstimi ekipami in imajo velike možnosti, da 
to mesto tudi obdržijo. Zaostanek za prvimi tremi ekipami 
pa je neulovljiv, kajti veterani Virtusa, Litije in Ihana so 
razred zase.

J.G.V.
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Iz naših krajev

Častitljivi jubilej, 
osemdeseti rojstni dan 
so praznovali v juliju in 
avgustu.
Bizilj Ivanka, Moravče
Cerar Anton, Sp. Tuštanj
Kokalj Ana, Moravče
Ribič Ana, Dešen
Us Vincenc, Dom starostnikov
Bradeško Marija, Vrhpolje
Peterka Marija, Stegne

94. rojstni dan je 15. avgusta praznovala 
najstarejša občanka, Rožič Angela iz Goričice 6.

Naši slavljenci so svojo mladost preživeli v zelo drugačnih časih, 
velikokrat težkih, v času vojn, času pomanjkanja osnovnih živ-
ljenjskih dobrin. Vsako obdobje pa ima tudi prijetne strani in vsi 
so živo pripovedovali o veselih srečanjih po skupaj opravljenih 
kmečkih opravilih, košnji, mlatenju žita, grabljenju stelje, lička-
nju… Prav vsak bi lahko napisal knjigo. Rad jim je prisluhnil 
župan Martin Rebolj, ki jih je obiskal na njihovih domovih s 
šopkom in dobrimi željami. 
Zahvaljujemo se jim za vse, kar so v njihovem najbolj ustvarjalnem 
času naredili dobrega, da mi danes živimo v boljših razmerah. 
Želimo jim trdnega zdravja in še veliko zadovoljstva

Uredništvo

Enodnevni izlet 
Vrhpoljčanov
V odboru za srečanja vasi Vrhpolj 
so se odločili, da se letos srečanja 
ne bomo udeležili. Odločili pa smo 
se za izlet na Višarje, ki sta ga pri-
pravili Anka Uštar in Sonja Sever.
Pot nas je peljala skozi Kranjsko 
goro, kjer smo se ustavili na jutra-
nji osvežitvi, skozi Trbiž do Žabnice, 
od koder smo se z žičnico povzpeli 
do Višarij, 1790 m visoko. Tam 
smo se ob 11. uri udeležili svete 
maše v slovenskem jeziku, potem 
pa si privoščili lep razgled, ki se 
ponuja z mesta, kjer se srečujejo 
verniki iz vse Evrope. 
Na poti domov smo si ogledali Log 
pod Mangrtom. Na poznem kosilu 
smo se ustavili v Mostu na Soči in 
se potem še z ladjo popeljali po 
jezeru.
Domov smo se vrnili pozno, a polni 
lepih spominov in zadovoljni.

Vojka Rebolj, iz zapisa Jožeta 
Novaka

Moravški upokojenci so se udeležili 19. srečanja 
upokojencev Slovenije 
Priložnost za vseslovensko srečanje moravški upokojenci vsako leto izkori-
stimo. Letošnje srečanje je bilo organizirano na Snežnem stadionu pod Po-
horjem. Prisotne je pozdravil župan Maribora Franc Kangler in predsednik 
ZDUS Vinko Gobec, ki je v nagovoru obsodil sistem ločevanje generacij in 
pretiranega varčevanja na upokojencih, invalidih in bolnih. Sledil je kulturni 
program z zabavnimi vložki in glasba, na katero se je dalo plesati. Našo 
udeležbo na srečanju je organiziralo DU in Sonja Sever. Zahvaljujemo se 
jim za lepo preživet dan. 

V. R. po zapisu Jožeta Novaka

Peterka Marija, Stegne Cerar Anton, Sp. Tuštanj Ribič Ana, Dešenj
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Iz naših krajev

Na dveh kolesih 

V moto klubu Rokovnjači se vedno do-
gaja. Tudi letos smo že februarja pričeli 
s tradiconalnim Zimskim moto taborom 
na smučišču Kandrše, kjer so se najbolj 
neustrašni pomerili v spustu s pležuhi. 
Za uspešno organizacijo dogodka se 
imamo zahvaliti Občini Moravče, ki je 
že drugo leto privolila v sodelovanje pri 
pripravi dogodka. 
Nadaljevali smo aprila z organizacijo 
vsakoletnega Propagandnega večera, 
ki je namenjen predstavitvi dela kluba 
širšemu občinstvu in morebitnim inter-
esentom k včlanitvi. Istočasno smo praz-
novali 4 obletnico ustanovitve sekcije 
motoristov MK Rokovnjači. Za zabavo 
so poskrbeli člani ansambla Prjatli.
Skoraj vsi člani, ki smo imeli aprila 
registrirana motorna kolesa, smo se 
na velikonočni ponedeljek odpravili na 
blagoslov motorjev v Mirno Peč. 
Klubska stojnica je v aprilu stala na Pe-
regrinovem sejmu v Lukovici. Poleg smo 
parkirali naše motorje in interesentom 
podajali vse informacije in zanimivosti 
iz naše družbe. Za oba dogodka smo 
pripravili novo klubsko zgibanko, ki 
zajema celotno lansko sezono v sliki in 
besedi. Z malo sreče vam pride v roke 
preko naših članov, saj smo s pomočjo 
tiskarne Mediaprint Gostič zagotovili 
večjo naklado. 
Naši člani so poskrbeli za spremstvo in 
varnost povorke starodobnikov, 1.maja 
in sicer od Sokliča do gradu Tuštanj. 
Tradicionalna otvoritvena vožnja, ki za-
znamuje uradno otvoritev motoristične 
sezone, je bila na sporedu 2.maja. Trasa 
čez Trojane, Zagorje, Litijo in zaključ-
kom s pogostitvijo ob prevojskem bajer-
ju, je pritegnila prek 30 dvokolesnikov. 

Zadnji vikend v maju, pa je bila na vrsti 
strokovna vikend ekskurzija na skrajno 
severovzhodni del Slovenije. Na poti smo 
se ustavili na motozboru MK Samorog 
v Ljutomeru. Zvečer pa smo v kampu 
Lipa v Termah Lendava postavili naš 
tabor – poleg šotorov smo pripravili 
tudi skupni prostor za druženje. Na njem 
smo imeli po skupni žar »večerji« zdaj že 
tradicionalni krst novincev – dogodek, 
ki vedno izjemno popestri dogajanje. 
Naslednji dan smo se v koloni motorjev 
in avtomobilov odpravili na ogled Pre-
kmurja. – Tako smo si ogledali Otok 
ljubezni v Ižakovcih ter plavajoči mlin 
na Muri. Zapeljali smo se tudi do zna-
menitega Bukovniškega jezera, katerega 
okolica je poleg slikovite narave znana 
tudi po močnih energetskih točkah. Po-
poldne smo zaključili na turistični kme-
tiji pod pravo slamnato streho, kjer smo 
preskušali prekmurska vina in hrano ter 
se prepustili gostoljubnosti lastnikov. 
Pozno popoldne nam je ostalo še nekaj 
časa za kopanje v termah, zvečer pa smo 
imeli spet pravo pojedino na prostem. V 
nedeljo smo naše »oporišče« pospravili 
in se odpravili proti Goričkemu. Tu 
smo se ustavili v Krajinskem parku in 
si ogledali grad Grad – ki ga omenjajo 
kot enega največjih v tem delu Evrope. 
Kljub slabim napovedim, nam je bilo 
vreme tisti zadnji majski vikend izjemno 
naklonjeno. Letošnje strokovne ekskur-
zije se je udeležilo okoli 30 članov, sim-
patizerjev in članov prijateljskih moto 
klubov. za izposojo kombija in plačilo 
stroškov prevoza opreme za kampiranje 
se zahvaljujemo podjetju Renova express 
iz Domžal.
In ker smo motoristi veliko časa na cesti, 

se v našem klubu zdaj že nekaj let za-
poredoma udeležujemo vsakoletne krvo-
dajalske akcije, ki je letos potekala prav 
na dan krvodajalcev (4. junija). Vsako-
letne skupne akcije se tako udeležujemo 
skupinsko, nekaj naših članov pa je pri 
darovanju aktivnih skozi vse leto!
Piknik na Imenjah je prišel na vrsto 
v sredini junija. Tudi letos smo medse 
povabili ožje prijatelje iz okoliških moto 
klubov (MK Vaški Boysi – Domžale, 
Izbrani, MK Lašk Pot – Kandrše) in 
preživeli družabno popoldne v gosteh 
pri Saškotu.
Sledilo je klubsko slikanje in nočna vož-
nja. Oba dogodka smo pripravili v sredo 
20. junija. Najprej smo se dobili pred 
stavbo našega sponzorja AS Moto center 
- Trzin, kjer smo se v klubskih majčkah 
nastavljali pred objektiv, nadaljevali 
pa smo z nočno vožnjo proti Ljubljani, 
se peljali preko Horjula in Vrhnike ter 
večer zaključili v Domžalah. 
V juliju se nas je nekaj članov odpra-
vilo na štiridnevno turo po Dolomitih. 
Prevozili smo 1700km (Avstrija, Italija, 
Švica, Slovenija) čez številne prelaze 
in mondena središča. Poleg lepega 
vremena so se nam ponujali prekrasni 
razgledi, urejene ceste, navite cene in 
dobra družba. 
Poleg naštetih „pripetljajev“ so se v 
samoorganizaciji zgodili tudi različni 
obiski moto zborov, dirkališča Grobnik, 
skupinske vikend vožnje in druženja ob 
pomembnih pridobitvah (za klubski 
podmladek sta v juliju poskrbela Dragi 
in Uroš). 
Do konca motoristične sezone priprav-
ljamo še klubski pohod na Nanos, ogled 
moto dirke, skupinski obisk moto zbora v 
Puli, moto piknik in zaključno vožnjo. 
Vabljeni v naše vrste! 

MK Rokovnjači
Fotografije: Arhiv MK Rokovnjači
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Zanimivosti

Piparstvo ni bilo razvito le v Bohinju, 
temveč tudi v okolici Moravč (Drtija, Sv. 
Andrej). Največji piparski središči sta bili 
Gorjuše v Bohinju in okolica Moravč. 
V okolici Moravč niso izdelovali pip v 
takem obsegu in številu kot na Gorjušah. 
Bile so skromneje okrašene, vendar so 
bile med kadilci zelo priljubljene. Za 
moravške pipe je bilo predvsem značilno, 
da so jih izrezovali v obliki živalskih figur 
(petelin, kokoš, pes, mačka, ptič) in so 
torej predstavljale lepe primerke našega 
ljudskega rezbarstva.
Izvoz moravških pip je začel - po vzponu 
v prvi polovici 19. stoletja - upadati, ven-
dar so bile iskan izdelek na trgih v Italiji, 
južni Nemčiji, Madžarskem, Tirolskem, 
Češkem in drugih avstrijskih deželah še 
po letu 1931, ko je jugoslovanski zakon 
domačo in poklicno obrt dosledno ločil. 

PIPARSTVO NA MORAVŠKEM

Zgornji stavki so povzeti po knjigi dr. 
Janeza Bogataja: DOMAČE OBRTI 
NA SLOVENSKEM, str.: 11, 163, 167.
“Replike” moravških pip v obliki žival-
skih figur sem izdelal z namenom, da 
bi se kakšnemu bralcu osvežil spomin 
in bi se spomnil moravških pip, kakšne 
so “resnično” bile? Morda ima še kdo 
kakšno doma in bi jo pokazal?
Moravško pipo mačke, bi lahko Roko-
delci moravške doline imeli kot “za-
ščitni znak”. Replike pip bi lahko bile 
tudi kot “turistični spominek”, če bi se 
opogumil kdo in bi jih pričel izdelovati 
v večjem številu. Seveda po dogovoru 
in odobritvi Etnografskega muzeja iz 
Ljubljane!

Štance Laze
Pipe, foto in tekst: Kokalj Alojz

Vrhpoljski krompir 
»posebnež«

Ko sta Marija in Aco Civč iz Vrhpolj 
pospravljala pridelek zgodnjega 
krompirja, sta vmes našla gomolj, 
ki je tehtal kar cel kilogram, v di-
menziji 27 x 9 cm in je imel deset 
izrastkov. Pridelek je bil zdrav, prav 
tako posebnež. Marija in Aco sta 
zagovornika dobro pripravljene 
zemlje, s hlevskim gnojem, brez 
dodatkov. Malo sreče, znanja in 
igra narave.

V.R., iz zapisa Jožeta Novaka
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V spomin

ZAHVALA
V 75. letu starosti nas je zapustil naš dragi mož, oče, 

dedek, brat in stric

FRANC KUNAVAR
Breznarjev iz Zaloga.

Iskreno se zahvaljujemo sorodnikom, prijateljem, sosedom in znancem, 
ki ste se poslovili od njega. Hvala za izraze sožalja, darovano cvetje in 

sveče ter mašne namene.

Lepa hvala g. župniku Francu Klopčiču in g. župniku Miru Šlibarju za 
opravljen obred, vsem pevcem za lepo petje in sosedom za pomoč pri 

pogrebu.

Vsi njegovi.

V SPOMIN
1. avgusta je minilo žalostno leto, od kar nas je 
prezgodaj zapustil naš dragi mož, oče in dedek

JOŽE CIGULA starejši

iz Peč.
Iskrena hvala vsem, ki ga ohranjate v lepem spominu.

Vsi njegovi.

Je čas, ki da,
je čas, ki vzame.
Pravijo, da je čas, ki celi rane.
In je čas, ki nikdar ne mine,
ko zasanjaš se v spomine.

V SPOMIN
29. avgusta mineva eno leto, odkar nas je zapustil 

dragi mož, ati in ata 

JOŽE BRVAR

Hvala vsem, ki se ga spominjate, obiskujete njegov grob 
in mu prižigate svečke. 

 Hvala tudi vsem, ki nam stojite ob strani in z nami obujate 
lepe spomine na čas, ki smo ga preživeli skupaj z njim. 

 
 Žena in hčerke z družinami

Ati, saj vemo; odšel si za zmeraj,
čeprav so spomini še živi, kot bilo bi včeraj…

ZAHVALA
V 83. letu nas je zapustil naš dragi mož, oče, 

dedek, pradedek, brat in stric

MILAN KOKALJ starejši

upokojeni sedlarski mojster iz Moravč

Iskrena hvala vsem sorodnikom, sosedom, sovaščanom, prijateljem, ko-
lektivoma OŠ Moravče in občine Moravče in društvom: AMD, MPZDU, 
TD, PD, ŽVS Oda iz Moravč za vsa ustna in pisna sožalja, darovano cvetje, 
sveče, mašne darove in darove za cerkev. Hvala patronažni službi za obiske 
v času njegove bolezni. Za lepo opravljen pogrebni obred se zahvaljujemo 
župniku g. Viktorju Primožiču, somašnikoma g. Miru Šlibarju in g. Jožetu 
Mrvarju, pevcem MPZ Tine Kos, KZ Limbar, godbenikom PGM, g.Milanu 
Brodarju za poslovilni govor, nosačem, praproščakoma, cvetličarni Markuš 

in pogrebni službi Vrbančič.

Njegove dobrote, ljubezni in dobre volje nismo pokopali. 
To nam ostaja kot najlepši spomin.

Vsi njegovi 

Vedno greje nas ljubezen
in dobrota svojcev nas bodri,
utrudi nas življenje in bolezen,
na koncu nam poidejo moči.

ZAHVALA

V 89. letu starosti smo se za vedno poslovili 
od naše ljube mame

TONČKE REBOLJ
roj. Gorjup iz Podoreha

Iskrena hvala vsem sorodnikom, vsem sosedom in prijateljem, sodelavkam 
Rašice, OŠ Jurija Vege in Vrtca Moravče, ki ste nam izrekali sožalje, se 
od nje poslovili in jo pospremili k večnemu počitku. 
Hvala vsem za darovano cvetje, sveče, darove za cerkev in sv. maše ter za 
pomoč v težkih trenutkih, pevcem kvarteta Dominika Krta za lepo petje 
na pogrebu in pevcem moškega pevskega zbora KD Tine Kos Moravče 
za zapete žalostinke pri poslovilni vežici. 
Prisrčno se zahvaljujemo župniku iz Krašnje, p. Pashalu Gorjupu in p. 
Jožetu Urbaniji za opravljen pogrebni obred. Zahvaljujemo se dr. Dežmanu 
in patronažnim sestram za zdravstveno nego, sosedom iz Podoreha pa za 
pomoč in razumevanje v času mamine bolezni.

Hčerke Martina Capuder, Metka Lavrač 
in Manca Brodar z družinami

V SPOMIN
Pred desetimi leti so sončne žarke prekrili žalostni 
oblaki. Na Zgornji Dobravi pod Limbarsko goro je 

namreč ugasnilo plemenito srce naše drage

ŠTEFKE BRODAR
Njeno življenje, katerega mladost je zaznamovalo tudi trpljenje v be-
gunjskih zaporih ter izgnanstvo v Ajchahu, je prekmalu ugasnilo. Ostaja 
spomin na njene sotrpinke, ki se te še spominjamo in prižigamo svečke 
v tvoj spomin.

Hvala vsem, ki se naše drage Štefke spominjate in postojite ob grobu, kjer 
skupaj počivata z možem Tonetom, ter ju ohranjate v lepem spominu. 

V imenu sotrpink
sestra Angelca 

ZAHVALA
V 61. letu nas je po težki bolezni zapustil 

naš dragi mož, ati, dedek, brat, stric in tast

DARKO BIZILJ
iz Češnjic 15a

Ob boleči izgubi se zahvaljujemo vsem, ki ste se poslovili od njega in ga 
pospremili k njegovemu zadnjemu počitku. Hvala vsem za izrečena sožalja, 
darovano cvetje in sveče ter mašne namene.
Iskrena hvala tudi sorodnikom in sosedom, Čebelarskemu društvu, Pihalni 
godbi, Prostovoljnemu gasilskemu društvu, župniku g. Primožiču, g. Juretu 
za odigrano tišino ter Pogrebnemu zavodu Vrbančič. Hvala tudi osebju iz 

Zdravstvenega doma Moravče.

Žena Slavi, hčerka Darja in sin Matjaž z družinama

Srce tvoje več ne bije,
bolečine ne trpiš,
nam pa žalost srca trga,
solza lije iz oči.
Dom je prazen in otožen,
ker te več med nami ni.

31avgust 2007



Oglasi

Trgovine Franšizne trgovine Mercator

Nissan Note. Še veliko bolj prostoren in praktiËen, kot je videti na prvi pogled. 
PrivlaËno in sodobno oblikovan enoprostorec z dovolj prostora za vse in vsakogar, 
vas bo varËno, varno in gibËno zapeljal na vsako pot. Prostor v gibanju in gibanje v 
prostoru še nikoli nista bila tako zabavna, kot z Nissan Noteom.

PRESENETLJIVO 
PROSTOREN.

NISSAN NOTE. ÆE OD 2.790.000 SIT.

XXX SERVIS XXX
Ulica Xxxxxx XX, XXX Xxxxxx

tel. (xx) xxx xx xx

Poraba goriva kombinirano (l/100km): 5,1- 7,0, emisija C02: 135-136g/km. Slika je simbolna.

MLEKO 3,5%         SIR EDAMEC         HRENOVKE              JOG.SADNI         NAPOL.OBL. 
  1L LJUB.ML.        1kg 40% MERC.     PIŠ�.210g MERC.     180g MERC.     �OK.400g MERC.
0,65 EUR / Kos   4,39 EUR / kg     0,96 EUR / Kos   0,28 EUR/Kos    1,79 EUR / Kos

KOMPOT                     KOMPOT                    PIVO 0,5l           PIVO 0,5l          NEKTAR JAB.  
BRESKEV 820g            ANANAS 836g           ST.MERC.         PL.MERC.           1L MERC. 
0,96 EUR / Kos      0,83 EUR / Kos   0,39 EUR/Kos    0,52 EUR/Kos 0,52 EUR / Kos

HR.PASJA 4kg          KUHINJ.PAP.        PAPIR TOAL.      MEH�ALEC 1L       PAPIR TOAL. 
         BRISA�A 2/1        3-SLOJ.MERC.        SORT.MERC.        3-SLOJ.MERC. 
2,92 EUR /Kos   0,58 EUR / Kos  1,66 EUR / Kos     1,25 EUR / Kos  1,58 EUR / Kos

Ugodne cene SLOVENSKE KOŠARICE od 1.9.2007 do 30.11.2007 
MLEKO SVEŽE 1,6% m.m.1l       0,59 EUR   SIR JOŠT 45% M.M. 1kg             5,39 EUR 
TOAST ŽITO 400g                        0,94 EUR  ZELJE KISLO ŠTAJERSKO1kg    0,99 EUR 
ČOKOLADA CELI LEŠNIK300g   2,19 EUR   MED GOZDNI 450g MEDEX       3,29 EUR 
NAGROBNA SVEČA LANA           2,79 EUR   ŠAMPON SUBRINA 250ml          1,69 EUR 
TOAL.PAPIR PAL.EXC.TIS. 8/1    1,89 EUR 

KRULC d.o.o. Moravče 
razpisuje:

1 kadrovsko štipendijo za smer 
avtoservisni tehnik ( V. stopnja)

Prijave z dokazili pošljite do 5.9.2007 
na naslov podjetja:

KRULC, d.o.o.
Cesta heroja Vasje 8
1250 Moravče

32 Novice iz Moravške doline


